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Starpkultūru dialogam ir izšķirošā nozīme piederības sajūtas, sapratnes 

un solidaritātes veidošanai. 

Ir jāsekmē savstarpēja sapratne un iecietība, tādējādi palīdzot izkopt 

cieņpilnu, dinamisku un daudzveidīgu Eiropas identitāti. 

 

 
Priekšvārds 

 

Mīļie lasītāji! Liepāja kopš izseniem laikiem ir bijusi 

multikulturāla pilsēta. Kā liecina neskaitāmi avoti, te līdzās pilsētas 

pamatiedzīvotājiem latviešiem saticīgi dzīvoja arī daudzu citu tautību 

pārstāvji, un katrs no tiem deva savu pienesumu Liepājas kopējā 

attīstībā – gan ekonomiski saimnieciskajā, gan kultūras, gan izglītības 

jomā. Kopumā tas ir veidojis pilsētas ekonomiskās un politiskās 

infrastruktūras un kultūrvēsturiskā mantojuma vērā ņemamu 

uzslāņojumu un pieder pie mūsu kopējās kultūras bagātības.  

Tomēr nav noslēpums, ka daļa no vācu minoritātes — vienas no 

aktīvākajām dažādās jomās – kultūrmantojuma līdz mums ir nonākusi 

bez sākotnējā spožuma un draud nonākt aizmirstībā, ko nedrīkstētu 

pieļaut! Ne velti kultūras biedrības „Liepājas vācu-latviešu tikšanās 

centra” darba pamatā esam izvēlējušies vācu kultūras mantojuma 

pētīšanu Kurzemē un Latvijā, kā arī tā popularizēšanu, tas veicinātu 

arī starpkultūru dialogu, kas vēl joprojām ir nepieciešams. Un to mēs 

veiksmīgi darām jau vairāk kā 26 gadu garumā. 

Nesen apritēja 80 gadu atcere, kad 1939. gadā – briestošā II 

pasaules kara priekšnojautās un no tā izrietošām zināma naidīguma 

izpausmēm – nepilna mēneša laikā Liepājas ostu uz visiem laikiem 

atstāja ne tikai Liepājā, bet visā Rietumkurzemē dzīvojošie 8826 

vācbaltieši, no kuriem 4620 bija liepājnieki. Ar šo Latvijas pilsoņu 

pārceļošanu uz Vāciju mūsu valsts zaudēja ievērojamu daļu 

inteliģences un uzņēmīgu cilvēku, kuri bija devuši ļoti daudzveidīgu 

ieguldījumu tās attīstībā.   

Baltvācu kultūrvēsturiskā mantojuma tēmu klāsts ir ļoti bagāts. 

Nejauši mūsu rokās nonāca reta, greznos vākos iesieta un sīkiem 
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burtiņiem nodrukāta vācu valodā sarakstīta grāmatiņa, kas izdota 

Liepājā 1898. gadā. Tas bija jubilejas rakstu krājums par godu Liepājas 

Bāreņu nama pastāvēšanas 100. gadskārtai. Patlaban ir pagājuši vairāk 

nekā 220 gadi, kopš pilsētā tika nodibināta šī ļoti svarīgā sociālā un 

izglītošanas iestāde, kas deva patvērumu un izglītību simtiem 

audzēkņu viņu tālākajai darbībai mūsu pilsētas un valsts labā. Šīs 

īpašās audzināšanas un izglītības iestādes pamatlicēji bija Liepājas 

tirgoņi – Antons Vite un Lorencs Hike. 

Sapratām, ka ir svarīgi šo vērtīgo baltvācu izdevumu, kas dod 

ieskatu mūsu pilsētas 18.–19. gadsimta dzīvē, it īpaši toreizējā 

izglītības sistēmā, no kuras mums būtu ko mācīties, izlases veidā 

iztulkot latviešu valodā, to papildinot ar dažiem ilustratīviem 

materiāliem un paskaidrojumiem, kā arī to publicēt latviešu un vācu 

valodā, padarot atradumu pieejamāku interesentiem. 

Kopīgiem spēkiem darbs tika paveikts un, pateicoties Latvijas 

Kultūras ministrijas finansiālajam atbalstam un Kurzemes NVO centra 

līdzdalībai, izdots. Tagad to piedāvājam Jūsu uzmanībai!  

 

Taisija Hristoļubova 
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Tulkotāji pateicas Liepājas muzejam, Promenade Hotel Liepāja, 

Imantam Lancmaņa kungam, Bīnemana-Bīnenštama ģimenei no 

Vācijas par iespēju izmantot fotodokumentus. 

Paldies par draudzīgo atbalstu Liepājas vācu-latviešu tikšanās 

centra biedriem un īpaši tā priekšsēdētajai Dinai Frickausai, kā arī 

Astrai Ziemelei! 

 

 

 
Publikācija izdota ar Latvijas Kultūras ministrijai finansiālu atbalstu 

un Kurzemes NVO centra palīdzību. 

 

Diese Publikation wurde finanziell gefördert durch das 

Kulturministerium der Republik Lettland und das NGO Zenrum ”Kurzeme” 

unterstützt .  
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               Antons Vite                                          Lorencs Joahims Hike 
                  /Antonius/Tönjes Witte/                        /Lorenz Joachim Huecke/ 

 
 

Tēvs un māte mani atstāja, 
bet Kungs mani pieņēma. 

 
Vater und Mutter verliessen mich,  

aber der Herr nahm mich auf. 
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Piezīmes ievadam 
 

Janvārī Vites un Hikes Bāreņu nama direktorija nolēma atzīmēt 

Bāreņu nama 100 gadu pastāvēšanu ar svinībām iestādē un uzskatīja, 

ka šajā gadījumā būtu vietā jubilejas rakstu krājums. Direktorija 

apstiprināja tobrīd Bāreņu namā strādājošo skolotāju izstrādāto 

svinību plānu, un visi skolotāji izteica gatavību līdzdarboties tajā. [..] 

Kas attiecas uz īsu vēsturisku aprakstu, jāpiebilst, ka, ievērojot 

pietāti pret Bāreņu nama dibinātājiem, bija vajadzīgs izklāstīt 

iespējami sīkāk viņu biogrāfijas (galvenokārt pēc Vēbera). Līdzās 

galvenajam mērķim – lielos vilcienos dot ieskatu Bāreņu nama 

attīstībā un izveidošanā, vajadzēja rēķināties ar bijušo audzēkņu 

viedokli par sadzīves un mācību apstākļiem, un personām, kas 

palikuši viņu atmiņā. 

Ar pateicību šeit jāmin fakts, ka mācītāja kungs Klūge (Eugen 

Kluge), izrādot pretimnākšanu, nodeva direktorijas rīcībā baznīcas 

grāmatas, un eltermaņa kungs Lorčs (Joachim Ludwig Lortsch) – Lielās 

ģildes protokolus, lai varētu uzzināt drošus datus par Bāreņu nama 

dibinātājiem un dažu direktoru dienesta ilgumu.  
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I. Bāreņu nama Liepājas pilsētas labklājībai 

dibinātāji, viņu sadzīves apstākļi,  
kopējā darbība un monumentālais darbs 

 

Abi Bāreņu nama dibinātāji ir uzauguši cienījamās vācu ģimenēs 

tradicionālos Liepājas (Libau) pilsētas sīkpilsoņu dzīves apstākļos. 

ANTONS VITE – tirgotāja Antoniusa Vites (Antonius/Tönjes Witte) 

un viņa dzīvesbiedres Annas Sibillas, dz. Perlemane (Perlemann), dēls, 

dzimis 1716. gada 20./31. janvārī un tika kristīts 7. februārī. [..] Viņš 

devās mūžībā kā vecpuisis 1797. gada 25. oktobrī/16. novembrī 

cienījamā, gandrīz 82 gadu vecumā. Vite sevi pilnīgi veltīja tirgotāja 

profesijai un daudzpusīgam komercbiznesam. Liepājas pilsētas 

Aleksandra gvarde, kas sastāvēja no neprecētiem tirgotājiem, bija 

vienīgais komunālais dienests, kurā viņš dienēja leitnanta pakāpē. 

Viņš pievērsa maz uzmanības savam ārējam izskatam. „Gadu no gada 

viņš valkāja vienkāršu apģērbu, nemainīgu ne formas, ne krāsas ziņā.” 

Pilsētas iedzīvotāji ar Zilo gvardi priekšgalā bija īpaši pacentušies, lai 

varētu viņu svinīgi izvadīt pēdējā gaitā. 

LORENCS JOAHIMS HIKE – tirgotāja Lorenca Joahima Hikes 

(Lorenz Joachim Huecke) un viņa dzīvesbiedres Agnesas Laurences 

(Laurentz) dēls, dzimis 1716. gada 14./27. septembrī un tika kristīts              

tā paša mēneša 29. datumā Miķeļdienā. [..] Viņš nomira 1788. gada             

27. maijā/7. jūnijā 72 gadu vecumā no „spēku zuduma.”  

Hikes ciltstēvs, ievērojot ģimenes tradīcijas, ieceļojis vai nu no 

Holandes, vai no Vācijas. Iespējams, ka tieši Lorencs Joahims Hike sen. 

bija norādīts 1835. gada Liepājas tirgoņu sarakstā kā viens no 

vecākajiem pilsoņiem. 
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Hike vienu pēc otra ieņēma vairākus amatus pilsētā, 34 gadus 

viņš bija pilsētas maģistrāta loceklis un pēdējos savas dzīves gadus – 

birģermeistars. Viņš ir bijis izveicīgs komersants un pārvaldes ierēdnis 

un atšķirībā no sava drauga Vites prezentējās kā sabiedrisks cilvēks 

vienmēr nevainojamā modernā apģērbā. Viņš salaulājās ar Annu 

Katarinu Laurenci (Laurentz/Lowrentz), birģermeistara Pētera Laurenca 

meitu. Pirmais šīs laulības bērns, zēns, nomira drīz pēc dzimšanas. Pēc 

pieciem laimīgiem laulības gadiem nāve viņam vienlaikus atņēma 

sievu un otro bērnu – meitiņu. Pēc rūgtā zaudējuma viņš arvien ciešāk 

pietuvinājās savam draugam Vitem. Vite un Hike, būdami laikabiedri 

un piederīgi vienai sociālai kārtai, jau no jaunības gadiem draudzējās 

un ar visu sirdi bija pieķērušies viens otram. Līdzīgie apstākļi, kuros 

viņi dzīvoja, vienas un tās pašas vēlmes un intereses izveidoja viņos 

apbrīnojamu sakritību noskaņojumos un uzskatos. [..] Jau jaunieša 

vecumā viņi sāka rūpēties par iztikas iegūšanu. Ar niecīgiem 

līdzekļiem viņi apvienojās kopējas komerciālas darbības veikšanai. 

Pateicoties godīgam darbam, nenogurstošai aktivitātei, saprātīgai 

taupībai, stingri sakārtotam dzīvesveidam, abi kompanjoni ar apdomu 

un izveicību īsā laikā bija tikuši pie labklājības. Šos panākumus būtiski 

veicināja arī toreizējie tirdzniecībai labvēlīgie apstākļi. Tajā laikā 

Kurzemes izdevīgo ģeogrāfisko stāvokli un to, ka vēl nebija tik lielas 

konkurences, varēja izmantot nesalīdzināmi veiksmīgāk nekā 

mūsdienās, lai veiktu rosīgu un izdevīgu tirdzniecību gan ar 

ārvalstīm, gan ar pierobežas apgabaliem. Sākumā Vite un Hike 

dzīvoja nelielā namā netālu no tilta Zāģerlaukumā (Sägerplatz) 18. 

Vēlāk viņi nopirka māju Jūras ielā (Seestrasse) 12 pie ostas un pārcēlās 

tajā. Istabu iekārtojums pēc tā laika paražām bijis ļoti vienkāršs, tomēr 

netrūka arī greznu mēbeļu – skapju no riekstkoka, kas inkrustēti ar 

dižskābardi, melnkoku un ziloņkaulu. Nereti istabu sienas rotāja 

pulksteņi, kuri pārdošanai tika atsūtīti no Bornholmas. Viņu 

mājsaimniecību ilgus gadus uzticīgi un apzinīgi vadīja Marija 

Pielekena (Maria Pieleken), kurai viņi testamentā novēlēja legātu. Savos 

finanšu darījumos viņi bija ļoti precīzi un sagaidīja to pašu no citiem. 

Tam, kurš attiecībā pret viņiem vairākkārt godīgi pildīja savus 
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pienākumus, viņi gandrīz pilnībā uzticējās. Prāvās un citās tiesiskās 

darbībās viņu pastāvīgais, uzticamais juridiskais atbalsts bija tieslietu 

un galma padomnieks Pēteris Bīnemanis fon Bīnenštams (Bienemann 

von Bienenstamm), dzimis liepājnieks, kurš vēlāk pārcēlās uz Jelgavu 

(Mitau). Šis krietnais, veiklais jurists, abi pilsētas cienījamie mācītāji – 

Preiss sen. (Adolh Friedrich Jakob Preiß) no vācu baznīcas un Grunts 

(Johann Andreas Grundt) no latviešu baznīcas, kā arī ārsts un galma 

padomnieks Gourbants (Gotthard Wilhelm Gourbandt) bija tie vīri, 

kuriem abi komersanti izrādīja lielu cieņu, ilggadīgā draudzība bija 

pamats garīgai saskaņai un daudzveidīgai ierosmei. Šo izcilo humāno 

draugu, kuri sajūsminājās par Rietumu filantropiskajām idejām, 

ietekme neapšaubāmi veicināja arī to, ka Vite un Hike, tuvojoties 

vecumam, pieņēma stingru lēmumu – viņi vērā ņemamo kopīpašumu 

izlietos savas dzimtās pilsētas labdarības nodibinājuma izveidošanai. 

Kādam tam būtu jābūt, to diktēja esošie apstākļi. Tie, kuriem bija 

vajadzīga palīdzība, varēja to daļēji saņemt no kopienas, bet pilnībā 

trūka sociālās palīdzības iestāžu.  

Jaunieši, kuri kļuva par bāreņiem, nepietiekamās audzināšanas 

dēļ bieži pagrima vai, pamesti novārtā, nonāca postā, jo viņiem nebija 

naudas līdzekļu. Tāpēc jau 1778. gadā Vite un Hike deva savam 

advokātam Bīnemanim uzdevumu: 

1) Sastādīt testamentu, kurā iecelt viņus abpusēji par vienīgajiem 

mantiniekiem un darīt zināmu vienošanos, ka pēc pēdējā dzīvi 

palikušā nāves viņu kopīpašumu, izņemot summas, kas noteiktos 

legātos bija paredzētas radiniekiem un personām, kurām pienākas 

viņu pateicība, būs jāizlieto labdarības nodibinājuma izveidošanai. 

2) Izstrādāt zēnu bāreņu nama plānu un detalizētus statūtus. 

Testaments tika parakstīts līdz 1779. gada sākumam, bet Bāreņu 

nama nodibināšanas dokuments nāca klajā 1782. gadā. 

Abi dokumenti līdz pat pēdējā no kompanjoniem nāvei tika 

nodoti glabāšanā maģistrātā. Vite, kurš nodzīvoja 10 gadus ilgāk nekā 

viņa draugs, kļuva par vienīgo mantinieku, bet līdz pat nāvei 

turpināja ar ierasto čaklumu darboties savā biznesā. 
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Abu draugu mirstīgās atliekas apbedīja dzimtas kapenēs, kuras 

viņi paši bija sev uzcēluši. Paplašinot ostu, šīs kapenes 1879. gadā bija 

jānojauc. Tāpēc pēc direktorijas lēmuma tika uzbūvēta kapliča, uz 

kuru pārveda abus Bāreņu nama dibinātāju šķirstus. 

 

 
II. Testamenta atvēršana un apstiprināšana,  

līdzekļu pieaugums saskaņā ar jauno testamentu 
 

1797. gada 26. oktobrī, divus gadus pēc Kurzemes hercogistes 

apvienošanās ar lielo Krievijas impēriju, aizgājēju dzīvoklī tika nolasīts 

un vēlāk publicēts nelaiķu testaments, ticīgu un pazemīgu dzīves 

uzskatu liecība, un maģistrāts deva rīkojumu nekavējoties to izpildīt. 

Ņemot vērā testamentā noteikto norādījumu Bāreņu nama direktorijas 

sastādīšanai, tika izveidota provizoriska pārvaldes padome. Īpašums, 

ko atstāja Antons Vite, pēc mobiliju un imobiliju pārdošanas, 

pieguļošo zemes īpašumu taksācijas un pēc visu obligāto maksājumu 

un grāmatvedības parādu utt. summēšanas sastādīja 147,980 Alberta 

dālderus (Reichsthaler Albertus). Pēc tiesas izdevumu segšanas, zaudē-

jumiem no maksāt nespējīgiem parādniekiem, legātu izmaksāšanas 

utt. testamentā apzīmēto mērķu realizēšanai palika apaļa summa – 

100,000 Alb. dāld. vai 133,000 rbļ. Pateicoties Vites un Hikes testa-

mentam, toreiz vēl maza, nenozīmīgā tirdzniecības pilsēta Liepāja*, 

kurā vēl nebija pat 5000 iedzīvotāju, tika pie ievērojama īpašuma, kas 

deva pietiekami drošu pamatu ne tikai noteiktā mērķa realizēšanai, 

bet bija arī nozīmīgs tirdzniecības un ārējo sakaru attīstības veicinā-

šanai. Pārņemot mantojumu, bija nepieciešama liela neatlaidība un 

apdomība, lai, no vienas puses, novērstu nepamatotas pretenzijas uz 

mantojumu un tām pretotos, bet, no otras puses, bija jāsaņem no 

                                                 
* Baznīcas grāmatā prāvests Preiss min, ka pēc 1795. gada Liepājas pilsētas iedzīvo-

tāju skaits bija 4548 cilvēki. Pēc mācītāja Rotermunda (Eduard Heinrich Christian 
Rottermund) ierakstiem, 1834. gadā iedzīvotāju skaits jau sasniedza 7659 cilvēkus. 
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impērijas iestādēm atbilstošas rīcības tiesības par novēlējumu un 

jāsaglabā tās.  

Birģermeistara Tobiasa Lorenca Neimana (Tobias Lorenz 

Neumann) personā Liepājas pilsēta ieguva cilvēku, kurš prata ar 

skaidru skatu, enerģiski, ātri un mērķtiecīgi paveikt visu vajadzīgo. 

Viņu darbā atbalstīja jau minētais justīcijas padomnieks fon Bīnen-

štams, kurš padarīja testamentu par pastāvīgu padomnieku un 

direktorijas darbības sastāvdaļu, vienlaicīgi sēžu laikā paturot „balss 

tiesības”. No balss tiesībām viņam nācās atteikties pārcelšanās dēļ uz 

Jelgavu (Mitau). Tomēr direktorija vienmēr atrada viņā aizrautīgu un 

palīdzēt gatavu padomdevēju.  

Lai ievērotu testamenta intereses un pārstāvētu tās augstākajās 

instancēs, uz Pēterburgu tika deleģēts toreizējais pilsētas sekretārs, 

kancelejas padomnieks Vilhelms Juliuss Slefogts (Wilhelm Julius 

Slevogt). Pateicoties šo trīs vīru neatlaidīgajām pūlēm, 1798. gada              

8. oktobrī nodibinājumu apstiprināja visaugstākajās instancēs. [..] 

1812. gadā pēc Liepājas pastmeistara, tit. padomnieka Kaspara 

Hermaņa Meijera (Kaspar Hermann Meyer) testamentārā novēlējuma 

nodibinājuma līdzekļus papildināja ap 3000 rubļu kapitāls, atbilstoši 

(2192 Alb. dāld. 22½ gr.). Meijers bija dzimis 1747. gada 5. septembrī un 

nomira 1812. gada 14. februārī. Viņa šķirsts atrodas blakus Bāreņu nama 

dibinātāju šķirstiem. 

 

 

III. Bāreņu nama direktorija,  
tās sastādīšana, iestādes vadīšana 

 

Pēc testamenta noteikumiem, direktorijai, kurai jāpārvalda 

Bāreņu nams, jāsastāv no 9 locekļiem, proti: 

1) no vācu baznīcas mācītāja, 

2) no neprezidējoša birģermeistara, 

3) no viscienījamākā rātskunga, 

4) no valsts sekretāra un vienlaikus protokolista, 

5) no tirgotāju un pilsoņu Lielās ģildes eltermaņa, 

6) no amatnieku vai Mazās ģildes eltermaņa, 
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7) un 8) no abiem tirgotāju un pilsoņu Lielās ģildes vecākiem, 

9)      no Mazās ģildes un cunftu vecākā. 

Tā direkciju veidoja līdz pat 1890. gadam, kamēr Bāreņu nams 

bija pakļauts pilsētas pārvaldei. Vēlāk direktorijā agrākā viena 

maģistrāta locekļa vietā pienācās 2 pilsētas pārvaldes ierēdņi. Testa-

menta noteikumi nosaka Bāreņu nama kapitāla pārvaldīšanu. [..] 

Galvenā kase, kamēr pastāvēja maģistrāts, glabājās pie pilsētas galvas, 

kurš apstrīdēja izdevumus, saņēma ienākumus un iesniedza līdzdirek-

toriem precīzus aprēķinus. Ik gadu direktorija atklātā sapulcē iesnie-

dza maģistrātam finansiālo atskaiti, kas tika iespiesta un bija pieejama 

ikvienam interesentam. Šis pārvaldes modelis ar nelielām izmaiņām, 

kas bija nepieciešamas pēc maģistrāta atcelšanas, tiek ievērots arī 

mūsdienās. Tagad direktorija finansiālās atskaites iesniedz pilsētas 

pārvaldei. Tā kā pilsētas galvas postenis beidza eksistēt, direktorija 

sāka vadošos direktorus izvirzīt no sava vidus. Testamentā norādīts, 

ka grāmatvedības darbu veikšanai ir paredzēts grāmatveža postenis.  

Direktorijas locekļu pienākums bija arī pēc īsāka vai garāka laika 

posma pamīšus apmeklēt Bāreņu namu un pārliecināties par to, ka 

viss ir kārtībā.  

Direktorijas sēdes notiek Bāreņu namā. Iepriekšējā iestādes 

vadība uzlika par pienākumu bez ārkārtējām sēdēm reizi ceturksnī 

noturēt kārtējās sēdes. Tagad direktori pēc vajadzības sanāk kopā 

sēdēs, kurās apspriež visas Bāreņu nama problēmas – gan iekšējās, 

gan ārējās, un pēc vairākuma principa nonāk pie lēmuma. 

Jāizceļ īpaši nozīmīgi lēmumi, kas fiksēti iepriekšējo gadu 

protokolos, piemēram: 

1831. gadā eltermanis J. Ludvigs Lorčs iesniedza priekšlikumus, 

lai panāktu skolotāju algas likmes un pienākumu revīziju, kā arī 

ierosināja uz audzēkņiem attiecināmus sīkākus priekšrakstus. Šo 

priekšlikumu rezultātā no 1832. gada netika piešķirti Jaungada naudas 

pielikumi mācītājiem, skolotājiem un citiem Bāreņu nama ierēdņiem. 

1842. gadā līdzdirektori izteica īpašu pateicību birģermeistaram 

Ginteram (Friedrich Günther) par viņa nenogurstošo uzcītību darījumu 

pārvaldīšanā. Lielu ieinteresētību izrādīja eltermanis un pirmais 
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Liepājas pilsētas galva Ulihs (Carl Gottlieb Sigismund Ulich), iesakot 

vairākus nozīmīgus priekšlikumus, vadlīnijas un plānus. Pēc viņa 

priekšlikuma tiek ieviesta racionālāka grāmatvedība, uzmetumi 

iestādes un ēdināšanas kārtībai, bet līguma tekstu ar jaunpieņemto 

ekonomu 1856. g. akceptēja ar nenozīmīgiem labojumiem. Pēc viņa 

ierosinājuma patversmes skolā izveidoja trešo klasi, paaugstināja 

skolotāju darba algas, „ņemot vērā izmainījušos apstākļus un mācību 

līdzekļu vispārējo padārdzinājumu”, pieņēma lēmumu uzbūvēt 

kapenes, lai uz turieni pārvestu Vites un Hikes šķirstus. Viņš izveidoja 

plāna uzmetumu Arodu un komercskolas ierīkošanai pie Bāreņu 

nama. Šo plānu ar pateicību pieņēma, tomēr tas netika īstenots. 

 
 

IV. Bāreņu nams  
 

A. Tā iesvētīšana, uzņemšanas noteikumi,  
audzēkņu skaits, Bāreņu nama mērķis 

 

Ziedotāju privātnams nepietiekamo telpu un atrašanās vietas dēļ 

nederēja Bāreņu nama iekārtošanai. Tāpēc direktorija to iemainīja pret 

bijušā birģermeistara Jankevica (Jankewitz) māju Kungu ielā (Herren-

strasse) 21. Pēc tam, kad uz Bāreņu namu bija pārcēlies skolotāju, 

ierēdņu un apkalpojošais personāls, to 1798. gadā 10. novembrī svinīgi 

iesvētīja. Visa Liepāja līksmi un aktīvi piedalījās šajos svētkos. Pilsētas 

mācītājs Preiss jaun. un bāreņu skolotājs Luters (Luther) teica svētku 

runas, kuras iespieda, un vēlāk tās glabājās Bāreņu nama arhīvā. 

Pēc nodibinājuma oficiālā priekšraksta, Bāreņu namā var tikt 

uzņemti gan pilnīgi bāreņi, gan arī bez tēva vai mātes palikušie, Liepā-

jas Lielās vai Mazās ģildes pilsoņu dēli, kuri bija sasnieguši 7. dzīves 

gadu. 

To papildinot, direktorija vēlāk izdeva priekšrakstus (1831. g.             

7. aprīļa. prot.), ka Bāreņu namā bez iebildumiem ir jāuzņem šķirto 

laulāto pāru bērnus, bet atkārtotas tēva vai mātes laulības gadījumā 

zēns tiek atgriezts ģimenē (1891. g. 7. marta prot.). 
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Pie uzņemšanas ir jāņem vērā, ka pirmām kārtam jāuzņem 

vistrūcīgākie pretendenti. Audzēkņu skaitu, „kurus ir jāuztur un 

jāaudzina mūžīgu laiku”, bija noteikuši ziedotāji, un, proti, 24, no 

kuriem 12 bija jābūt Lielās un 12 – Mazās ģildes pilsoņiem. Noteikto 

zēnu skaitu, protams, ne vienmēr varēja saglabāt (1834. g. 25. oktobra 

prot.). Ja līdzekļi, kas pietiktu lielāka audzēkņu skaita uzturēšanai, 

palielināsies, direktorijai, vadoties pēc testamenta personu vēlmes, „ar 

pilnvaras apziņu un vienotībā ir jāpaplašina šo mūsu institūciju un 

samērīgi jāpalielina audzināmo bāreņzēnu skaits”.  

1871. gadā norādīts vislielākais audzēkņu skaits, proti, 38; 

pašreizējais audzēkņu skaits ir 22.  

Bāreņu nama mērķis, ņemot vērā tā dibinātāju gribu, ir – 

audzēkņus līdz pilnam 15 gadu vecumam, kad viņus konfirmēs, 

uzturēt, apģērbt, apgādāt ar mācību līdzekļiem, audzināt, balstoties uz 

kristīgi reliģioziem pamatiem, nodrošinot ar zināšanām un spējām, 

kuras tiem dos iespēju kļūt par derīgiem, vajadzīgiem un godīgiem 

sabiedrības locekļiem. Vairākos gadījumos direktorija atļāva 

audzēkņiem vēl vairākus mēnešus pēc konfirmācijas palikt Bāreņu 

namā, ja piederīgie vēlējās viņu tālāku izglītošanu, vai ja viņiem vēl 

nebija atradušās piemērotas vietas. Bet parasti skolas beidzējiem 

uzreiz rodas vietas, bieži arī ienāk pieprasījumi pēc audzēkņiem, kas 

liecina par uzticību, ko bauda Bāreņu nams. 

 
 

B. Sākotnējais Bāreņu nama iekārtojums,  
iekšējā attīstība, tā ārējās pārvērtības 

 

Kā visdrošāk un lietderīgāk varētu sasniegt izvirzīto mērķi, to 

ziedotāji pēc saviem personīgajiem uzskatiem un vēlmēm, kas izrietēja 

no toreizējiem apstākļiem un ietekmēm, ļoti sīki izklāstīja Bāreņu 

nama statūtos, bet vienlaikus arī, gudri paredzot, piebilda to, ka jāņem 

vērā izmaiņas sabiedriskajā dzīvē un jaunās prasības. Šis viedoklis 

Bāreņu nama vadītājiem, pārvaldniekiem un direktoriem kļuvis par 

noteicošo visās pārmaiņās, iekārtošanā un rīkojumos. 
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Pēc testamenta noteikumiem, Bāreņu nama iekšējās saimniecības 

vadīšanai un bāreņzēnu ēdināšanai par ekonomu vai saimniecības 

pārzini bija jāpieņem godīgu neprecētu vīrieti ap 40–50 gadiem un par 

zēnu kopēju vai aizgādni godīgu neprecētu sievieti tajā pašā vecumā. 

Aizpildot šīs darba vietas, direkcija, apstākļu spiesta, drīzumā atteicās 

no ierobežojošajiem noteikumiem attiecībā uz vecumu un bezlaulību. 

Vēlāk ekonoma sieva, protams, kļuva par kopēju. Sākot no 1861. gada, 

kad ekonoma amatu ieņēma tikai iestādes skolotāji, ekonoma un 

kopējas vietas pakāpeniski pārvērtās par bāreņtēva un bāreņmātes 

amatiem. Garīgā Bāreņu nama audzēkņu pilnveidošana bija jāpanāk 

ar rūpīgu apmācību. Pamatojoties uz testamenta noteikumiem, to 

sākumā vadīja divi teologi: „Par skolotājiem ir jāuzņem divus krietnus 

vīrus, Augsburgas konfesijas teologus, ar nevainojamiem paradumiem 

un labu slavu, kuri ir progresīvi domāšanā un ļoti pieredzējuši gan 

valodās, gan zinātnēs...” Apstākļi un pieredze noveda pie 

nepieciešamības drīzumā no tā atteikties. [..] 

Skolotāju pienākumos ietilpa iesākt dienu kopā ar saviem 

audzēkņiem un nobeigt to lūgšanā, apmācīt viņus un pieskatīt 

brīvstundu laikā. Telpu trūkuma dēļ mācības visiem zēniem notika 

vienlaikus vienā klases telpā, līdz ar to skolēnu dalīšana un 

pieskatīšana bija stipri ierobežota. Vēlāk uzraudzību galvenokārt veica 

uz vietas dzīvojošais skolotājs.  

Vēl hercogu laikos sastādītajā nodibinājuma oficiālajā priekš-

rakstā kā mācību priekšmeti norādīti lasīšana, rakstīšana, reliģijas 

nodarbības, zemes apraksta mācība (ģeogrāfija), vēsture, ētika un 

„pareizās vāciskās rakstu valodas” mācība. Bez tam zēniem, kuri 

izrādīja interesi par latīņu vai franču valodu, bija iespējams saņemt 

papildus nodarbības šajās valodās.  

Visaugstākais Bāreņu nama oficiālā dokumenta apstiprinājums 

no Krievijas cara, kas sekoja pēc Kurzemes apvienošanās ar Krieviju, 

vienlaikus lika Bāreņu nama apmācībā ieviest visā Krievijas teritorijā 

skolas iestādēs lietoto apmācības veidu. Jau minētajiem mācību 

priekšmetiem 1800. gadā tiek pievienota krievu valodas mācība, ko 

pasniedz stundu skolotāji. Bez tam direktorija ievieš ģeometrijas 
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mācību, dabas zinības un zīmēšanu. Jāmin, ka pirmajos Bāreņu nama 

pastāvēšanas gados toreizējo dzīvo tirdzniecības sakaru ar Poliju dēļ 

neilgu laiku tika mācīta arī poļu valoda. [..] 

Apvērsumam līdzīgas pārvērtības Bāreņu namā norisinājās 1838. 

gadā, kuru ar pilnām tiesībām var nosaukt par „reformu gadu”. 

Telpu trūkums mācībām un saimniecības vadīšanai Bāreņu namā 

kļuva arvien jūtamāks. Tad direktorija par 8000 rbļ. iegādājās 1810. 

gadā uzbūvēto bijušā L. ģildes tirgoņa Hermaņa Štobes (Herrmann 

Stobbe) namu ar visām saimniecības ēkām un zemi (staļļiem, 

noliktavām, dārzu un sētas teritoriju). (Ēkas celtniecība bija izmak-

sājusi 30 000 dāld.) Remontdarbi, pārbūve un celtniecība, ko ar lielu 

apdomību un rūpību vadīja birģermeistars Ginters, prasīja 5000 rbļ. 

Uz jauno Bāreņu namu varēja pārcelties 1838. gada 10. novembrī. Šī 

ievērojamā diena bija svētku diena visai pilsētai. Pārcelšanās 

vainagojās ar iespaidīgu svētku gājienu, kurā piedalījās visas 

biedrības, cunftes un kārtas. Uz jaunā nama iesvētīšanas svētkiem bija 

ieradušas arī pareizticīgās un katoļu garīdzniecības pārstāvji. (Sk. 

speciālpielikumu Liepājas laikrakstā „Wochenblatt”, 1838. g. 10. nov.) 

Jaunajā mājoklī audzēkņi tika apmācīti divās atsevišķās klasēs, kas 

ļāva sasniegt labākus rezultātus. Līdz ar to palielinājās stundu skaits 

skolotājiem, īpaši tāpēc, ka katram skolotājam ik nedēļu bija jānovada 

10 mājasdarbu sagatavošanas stundas, tomēr darbs, pateicoties darba 

procesa sadalei, bija būtiski atvieglināts. [..] Uzraudzības 

pastiprināšanai tika pieņemts dežurants, kura pienākums bija atrasties 

guļamtelpā arī naktī. Direktorijas locekļi uzņēmās noteiktā secībā 

apmeklēt Bāreņu namu un to revidēt. Tika paplašināta mācību 

programma – bez krievu valodas mācīja arī Krievijas vēsturi un 

ģeogrāfiju, dabas zinību stundu skaits palielinājās par 2 un 

dziedāšanas un instrumentspēles apmācībām tika piešķirtas 6 stundas. 

Vingrošana minēta kā brīvā laika nodarbošanās. Dažiem zēniem bija 

privātnodarbības senajās valodās. Gadu gaitā franču valodas stundu 

skaits I. kl. palielinājās pa 1, un arī II. kl. pielika 2 franču valodas 

stundas. 1848. gada 10. novembrī Bāreņu nams ar skolas svētkiem 

atzīmēja savu 50 gadu pastāvēšanu. Kāda skolas inspektora raksts 
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pamudināja direktoriju 1860. gadā samazināt stundu skaitu I. klasē 

līdz 35 un II klasi sadalīt divās grupās – pirmajai 38 un otrajai 26 

stundas nedēļā. [..] Franču valodas stundu skaits I. klasē tika 

palielināts par 1 stundu, kas kopā sastādīja 4. II klases 1. grupā pielika 

2 franču valodas stundas. 1853. gada sākumā izveidoja 3 atsevišķas 

klases, un zemākai klasei pieņēma īpašu skolotāju – tit. padomnieku 

Meijeru (Gottlieb Meyer), kurš vienlaikus bija arī saimniecības pārzinis. 

Lai audzēkņiem būtu noteiktas tiesības sakarā ar kara-klausības 

pienākumiem, birģermeistars Zakovskis (Karl Alexander Sakowsky) 

iesniedza priekšlikumu Bāreņu namu pārveidot augstākā trīsklašu 

privātskolā ar trīsklašu apriņķa skolu programmu un vienu 

elementārklasi, kas būtu patversmes skola, bet vienlaikus atvērta 

skolēniem no ārpuses. Šo priekšlikumu pieņēma. 

1882. gada maijā Dorpates (Tartu) mācību iecirkņa kurators 

apstiprināja apriņķa skolas izveidošanu, un no jaunā semestra tas 

stājās spēkā. Diemžēl patversmes skola varēja tikai neilgi priecāties 

par šo sasniegumu. Tā kā apriņķa skolām Baltijas jūras provincēs bija 

jāpārtrauc savu darbību, bet impērijas iekšienē tās vēl tagad nav 

pilnīgi pārveidotas par pilsētas skolām, kuratora kungs jau 1885. gadā 

izteica priekšlikumu apriņķa patversmes skolu pārveidot par pilsētas 

skolu ar vācu valodas apmācību. Tāpēc direktorija izšķīrās par 

mācītāja Klūges ierosinājumu pieņemt kuratora kunga priekšlikumu 

ar sekojošiem noteikumiem: 1) skolas nauda tiek paaugstināta, jo 

apriņķa skolas uzturēšana bija radījusi ievērojamus zaudējumus, 2) tie 

skolotāji, kuri apliecināja savu čaklumu un ieguva skolas vadības un 

vecāku uzticību, paliks savos amatos, 3) direktorija paturēs esošās 

tiesības. 

[..] Pēc tam, kad direktorija vienojās par skolas nodrošinājumu ar 

1000 rbļ. gada pielikumu, tā nolēma, ka skola turpmāk pastāvēs kā 

četru klašu privātskola ar vācu valodas apmācību. 

                                                 
 Apriņķa skolas statūtu un programmas izstrādāšanai tika izvirzīti: [..] 

pilsētas galva Zakovskis, pilsētas eltermanis Lorčs, Bāreņu nama skolotājs Šprigers 
(Karl Heinrich Springer), virsskolotājs Šēns (Schoen), privatskolotājs A. Šēfers (August 
Ulrich Schaefer), mācītājs Kīnics (Richard Hermann Adolpf Kienitz). 
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1887. gada novembrī notika skolas jaunā nolikuma 

apstiprināšana.  

1890. gadā tautskolu inspektors ziņoja direktorijai, ka no šā gada 

II semestra mācības zemākajā klasē, izņemot reliģijas stundas, vācu 

valodu un ievadu baznīcas dziesmu dziedāšanā, jāpasniedz krievu 

valodā un ka ar šīs mācību valodas ieviešana ik gadu jāpalielina. 

Kad 1891. gadā direktorija pēc 34 gadu darbības Bāreņu namā 

pelnīti izvadīja pensijā visu cienīto personību, skolas vīru un 

audzinātāju, izcilo „tēvu” Špringeru, radās nepieciešamība atdalīt 

bāreņtēva un uzrauga amatus, kas bija apvienoti Špringera personībā. 

Nelielās skolēnu piedalīšanās dēļ franču valodas nodarbībās un, 

apsverot to, ka šī valoda skolēnu vairākumam nākotnē nebūs tik 

nepieciešama, direktorija nolēma no 1895. gada šīs apmācības izbeigt. 

Skolēnu pieplūdums patversmes skolas zemākajā klasē (provizoriski 

tas sasniedza 76 skolēnus) pamudināja direktoriju, sākot no 1897. gada 

augusta, sadalīt to divās patstāvīgās augošās daļās, līdz ar to tā būtībā 

kļuva par piecu klašu skolu. Pilsēta šim mērķim atvēlēja ikgadēju          

400 rbļ. pielikumu. Ārpilsētas skolēnu skaits pēdējos piecus gadus 

caurmērā sastādīja 110. Pašlaik skolā, ieskaitot skolas vadītāju, 

darbojas 6 štata un 2 stundu skolotāji. Skola nav sagatavošanas iestāde 

citām skolām. Atbilstoši Bāreņu nama dibinātāju noteikumiem, tā 

vienmēr ir paturējusi redzeslokā izvirzīto mērķi – sagatavot dzīvei 

skolēnus, kuriem būs jādarbojas galvenokārt praktiskajā jomā, pēc 

iespējas dodot viņiem standartā noteikto izglītību. [..] 

Ņemot vērā akūtu nepieciešamību, 1891. un 1892. gadā Bāreņu 

namā norisinājās pārbūves darbi. Līdz ar to Bāreņu nams līdz ar citām 

telpām ieguva sporta zāli, vannas istabu un praktiski iekārtotu zēnu 

mazgāšanās telpu. Virtuvi pārcēla uz pagrabstāvu un ar uzvelkamo 

ierīci savienoja ar ēdamtelpu. Bez tam renovēja bāreņtēva istabu un 

pagarināja to ar verandu. Pārbūves izdevumi sastādīja 15 480 rubļus. 

Sadalot 4. klasi divās grupās, 1897. gadā bija nepieciešama vēl 

vienas klases telpas izbūve. Šim nolūkam direktorija bija spiesta atkal 

veikt izmaiņas telpu izmantošanā, daļēji tās pārbūvējot un iekārtojot 

jaunu klases telpu nama trešajā stāvā. Pirmās Bāreņu nama simtgadu 
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pastāvēšanas laikā, pateicoties direktorijas nerimtīgām rūpēm, pilsēta 

ieguva ievērojamu sociālās palīdzības un izglītības iestādi un, 

neskatoties uz jaunā laika lielajām prasībām, Bāreņu nama īpašums 

pieauga vairāk nekā divas reizes. Pašlaik tas sastāda 297,470 rubļus. 

Uz tādiem pārvaldes panākumiem iepriekšējā laikposmā katrs 

liepājnieks var atskatīties ar gandarījumu un zināmu lepnumu. Bet 

katrs, kas atrod prieku Dievam labpatīkama darba veikšanā, parādīs 

pienācīgu cieņu un pateiksies tiem, kuri bija rūpējušies saglabāt un 

palielināt pilsētai uzticēto mantojumu un pēc vislabākās sirdsapziņas, 

visveicinošākā veidā un atbilstoši Bāreņu nama dibinātāju izpratnei 

un gribai lietot to daudzo trūcīgo labā.  

 
 

V. Audzēkņu dzīve Bāreņu namā 
  

Audzēkņiem bija jāpierod pie stingras iekšējās kārtības 

ievērošanas, precīzas laika sadales, rūpēm par grāmatām un apģērbu, 

pie kārtības un tīrības. Tagad diena paiet sekojoši. Pulksten 6 

audzēkņus modina, pēc tam viņi pieskatīti mazgājas un apģērbjas. Tad 

viņi saņem savas pirmās brokastis. Laiku līdz mācību sākumam viņi 

izmanto uzdevumu atkārtošanai. Pēc pašreizējās skolas kārtības, 10 

minūtes pirms 8 notiek rīta lūgšana ar korāļdziedājumu 

ērģeļpavadījumā, pēc tam sākas mācības, kas ilgst atbilstoši klasēm un 

nedēļas dienām – no 8.00–12.00, 8.00–1.00, no tām vienu dienu no 

pulksten 8.00–2.00. Desmit minūtes pirms pulksten 11 ir desmit 

minūšu ilgs pārtraukums, kas tiek izmantots atpūtai un otrajām 

brokastīm. Pusdienlaiks ir atkarīgas no mācību nobeiguma. Tādēļ 

piecas nedēļas dienas pusdienas ēd pulksten 1 un vienu dienu 

pulksten 2, bet svētdienās un svētku dienās pulksten 12. Pulksten 5 

pēcpusdienā audzēkņi saņem launagu. Katru dienu 5–7 skolotāju 

uzraudzībā notiek stundu sagatavošanas darbi. Divreiz nedēļā 

pēcpusdienā zēniem ir vingrošanas stundas sporta skolotāja vadībā, 

dažiem audzēkņi divas reizes nedēļā ir ērģeļspēles stundas. Brīvajā 

laikā pēcpusdienā un vakarā zēni nodarbojas ar vingrināšanos 
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ērģeļspēlē, kokgriešanu, zīmēšanu, lasīšanu, strādā ar kartonu vai 

pavada laiku, trenējoties uz vingrošanas rīkiem, kopspēlēs sporta zālē 

vai plašajā pagalmā, pastāvīgā klātesot audzinātājam. Īpaši zēniem 

patīk veikt dažādus darbus patversmes dārzā. Pulksten 7 audzēkņi 

saņem vakariņas; tie, kuri nav tikuši galā ar saviem mājas darbiem un 

sagatavošanās uzdevumiem, turpina tos veikt pēc vakariņām. Pēc 

vakara lūgšanas, kas notiek pulksten 9, audzēkņi dodas pie miera. [..] 

Peldsezonā audzēkņus regulāri ved peldēties jūrā, šim nolūkam 

izmantojot ietilpīgo un drošo peldbūvi, kas pieder Bāreņu namam. [..] 

Lipīgo slimību vai citu slimību izpausmes gadījumos, kuras prasa 

operāciju, audzēkņi uz Bāreņu nama rēķina tiek aprūpēti slimnīcā. [..] 

Svētdienās un svētku dienās audzēkņiem bāriņtēva pavadībā ir 

jāpiedalās dievkalpojumā, kur viņiem baznīcā ir ieradītas vietas kora 

daļā. Svētdienas pēcpusdienā viņi saņem atļauju apmeklēt savējos. 

Pēdējā laikā viņiem tas tiek atļauts arī brīvdienās. Nepaklausīgie šo 

privilēģiju neiegūst, bet paliek Bāreņu namā un saņem soda darbus. Ja 

piederīgie vēlas, lai kāds no zēniem ierodas uz ģimenes svētkiem vai 

tam ir cits iemesls, ir jāsaņem no bāreņtēva atļauja, bet, ja tādēļ tiek 

kavētas mācības, arī no skolas priekšnieka. [..] Piederīgie vai paziņas 

drīkst apmeklēt Bāreņu nama audzēkņus tikai ar bāreņtēva atļauju.   

Agrāk Bāreņu nama zēni valkāja vienotu uniformu. Jakām un 

mēteļiem bija stāvkrāgi, piedurkņu atloki un zilās cepures malas bija 

apkantētas ar sarkanu auklu, pelēkajiem mēteļiem bija spožas pogas. 

Tagad viņi valkā vienādu pelēku apģērbu bez atšķirības zīmēm. Īpaši 

skaisti svētki audzēkņiem ir dibināšanas dienas svinības 10. novembrī, 

kad rudenī komfirmētie tiek pavadīti no Bāreņu nama, kā arī 

Ziemassvētku vakars ar krāšņi un bagātīgi izrotātu Ziemassvētku egli. 

Saņemot dāvanā Bībeli, apģērbu un veļu, konfirmētie Bāreņu nama 

audzēkņi atstāj savas otrās tēva mājas, kur viņus gadiem ilgi labi 

aprūpēja gan garīgi, gan fiziski un sagatavoja dzīvei. 

 
No vācu valodas tulkoja Taisija Hristoļubova 
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Einleitende Bemerkungen. 

 
Im Januar a. c. beschloss das Direktorium, das 100 jӓhrige 

Bestehen des Waisenhauses durch eine interne Feier zu begehen und 

war der Ansicht, dass eine Festschrift bei dieser Gelegenheit am Platze 

wӓre. Der vom gegenwärtigen Leiter der Stiftsschule entworfene Plan 

zu einer solchen wurde vom Direktorium genehmigt, und sämtliche 

Lehrer erklärten sich zur Mitarbeit an derselben bereit. Wenn 

diejenigen, die mit den Verhältnissen des Waisenhauses vertraut und 

verwachsen sind, hier dieses und jenes vermissen sollten, so ist die 

Kürze der Zeit und das namentlich für die ersten 30 Jahre nur 

lückenhaft und sehr dürftig vorhandene Aktenmaterial schuld daran. 

– Der in 9 Zeitungen ergangenen Aufforderung des Direktoriums an 

ehemalige Zöglinge zu Anfang dieses Jahres, biographische Notizen 

einzusenden, haben verhältnismässig wenige entsprochen. Um so 

mehr muss die Bereitwilligkeit anerkannt werden, mit der die Herren 

Handschuhmacher Thoel, Schlossermeister Seger, Kaufmann Olsen, 

Böttchermeister Küssner, Photograph Küssner und Kaufmann 

Lanckau, ehemalige Zöglinge des Waisenhauses hier am Ort, 

Auskünfte sammelten und dem Waisenvater mitteilten.  

Hinsichtlich der Ausführung der kurzen historischen Darstellung 

muss bemerkt werden, dass der Pietät für die Gründer des 

Waisenhauses durch eine möglichst ausführliche Biographie derselben 

(vorherrschend nach Waeber) Rechnung getragen werden sollte. 

Neben dem Hauptzweck, in grossen Zügen einen Einblick in die 

allmähliche Entwickelung und Ausgestaltung des Waisenhauses zu 

ermöglichen, musste auch das Interesse der ehemaligen Zöglinge für 
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Verhältnisse und Personen, die in ihrem Gedächtnisse fortleben, 

berücksichtigt werden.  

Mit Dank sei hier angeführt, dass Herr Pastor Kluge/ 

EugenKluge/ die Kirchenbücher, und Herr Ältermann Lortsch/ 

Joachim Ludwig Lortsch/ die Protokolle der grossen Gilde zur 

Ermittelung zuverlässiger Daten in Bezug auf die Gründer des 

Waisenhauses und die Amtsdauer einiger Direktoren in der 

entgegenkommendsten Weise zur Disposition stellten. 
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I. Die Gründer des Waisenhauses  
zur Wohlfahrt der Stadt Libau, ihre äusseren 

Lebensverhältnisse, ihr gemeinsames Wirken,  
ihr monumentales Werk. 

    

Beide Gründer des Waisenhauses sind achtbaren deutschen 

Familien und schlichten bürgerlichen Verhältnissen der Stadt Libau 

entsprossen.  

ANTON WITTE, Sohn des Kaufmanns Antonius (Tönjes) Witte 

und seiner Gattin Anna Sibilla, geb. Perlemann, wurde im Jahre 1716 

am 20./31. Januar geboren und am 7. Februar getauft. Sein Haltpathe 

war Michael Schröder; als Taufzeugen sind Dietrich Wilckens und 

Frau Krumm verzeichnet. Er starb als Hagestolz am 25. Oct. / 6. Nov. 

1797 im hohen Alter von fast 82 Jahren.  

Witte lebte ausschliesslich seinem kaufmännischen Beruf und 

seinem später weit verzweigten Handelsgeschäft. Die Charge eines 

Leutnants der libauschen Alexandergarde, die aus unverheirateten 

Kaufleuten bestand, scheint der einzige Kommunaldienst gewesen zu 

sein, den er bekleidet hat. Auf Äusserlichkeiten gab er wenig. “Jahr 

ein, Jahr aus, erschien er in schlichter Kleidung, die nie Form und 

Farbe änderte.” Die ganze Bürgerschaft mit der Blauen Garde an der 

                                                 
 Wittes Mutter vermählte sich nach dem Tode ihres ersten Mannes mit 

Kolbe. Die Kinder aus dieser Ehe waren: Elsabe Kolbe, verehelichte Biebau und 
Susanne Kolbe, verehelichte Schwartz.  

 Die Daten in den libauschen Kirchenbüchern sind bis zum Jahre 1796, wo 
der julianische Kalender in Kurland eingeführt wird, nach dem gregorianischen 
Kalender angegeben. 
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Spitze war beflissen, ihm in feierlichster Weise die letzten Ehren zu 

erweisen.  

LORENZ JOACHIM HUECKE, Sohn des Kaufmanns Lorenz 

Joachim Huecke und seiner Gemahlin Agnesa Laurentz, verwitweten 

Klock, wurde 1716 am 14./25. September geboren und am 29. des 

Monats am Michaelisfest getauft. Zur Taufe hielt ihn Johann Friedrich 

Wulf, und Taufzeugen waren Frau Peter Rubin, Albrecht Ruprecht, 

Frau Bürgermeister Laurentz und Frau Hildebrandt. Er starb am 27. 

Mai/7. Juni 1788 im 72. Lebensjahr an “Entkräftung”. 

Der Stammvater Hueckes soll nach Familientraditionen aus 

Holand oder Deutschland eingewandert sein. Wahrscheinlich ist es 

Lorenz Joachim Huecke sen., der im Verzeichnis der libauschen 

Kautleute vom Jahre 1835 als einer der ӓltesten Bürger angeführt wird. 

Huecke bekleidete mehrere Stadtämter hinter einander, war 34 

Jahre Mitglied des Stadtmagistrats und in der letzten Zeit seines 

Lebens Bürgermeister. Er war ein gewandter Geschäftsmann und 

Verwaltungsbeamter und repräsentierte im Gegensatz zu seinem 

Freunde Witte den Weltmann in stets untadelhafter moderner 

Kleidung. Er vermähite sich mit Anna Katharina Laurentz (Lowrentz), 

Tochter des Bürgermeisters Peter Laurentz. Das erste Kind aus dieser 

Ehe, ein Sohn, starb bald nach der Geburt. Seine Frau und das zweite 

Kind, eine Tochter, wurden ihm nach fünfjähriger glücklicher Ehe in 

einem und demselben Jahr durch den Tod entrissen. Nach dem herben 

Verlust der Seinigen schloss er sich um so inniger an seinen Freund 

                                                 
 In den Kirchenbüchern findet sich schon 1715 der Name Huck, später 

Hucke, Huecke.  
 Auslünfte über die Familie Huecke vom Bürgermeister Eckhof 15. März 

1860. Darnach hatte Lorenz Joachim Huecke jun. 2 Brüder: Daniel und Michael. 
Letzterer war Kaufmann in Libau und hinterliess keine Nachkommen. Daniel war 
Kaufmann und Ratsherr in Mitau, hatte einen Sohn Michael, von dem die noch jetzt 
lebende Familie Huecke abstammt, und 2 Töchter: Elisabeth verehelichte 
Stadtsekretär Ziegenhorn in Mitau und Anna verehelichte Tottien in Mitau, 
Ausserdem kommt in dem Verzeichnis der libauschen Bürgerschaft ein im Jahre 
1793 verstorbener Lorenz Paul Christian Huecke vor, von dem nicht feststeht, ob 
und wie er mit Lorenz Joachim Huecke verwandt gewesen ist. Der Übersiedelung 
eines Zweiges dieser Familie nach Livland oder Estland wird nirgends erwähnt.   
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Witte. Witte und Huecke waren einander als Alters- und Standes-

genossen von Jugend auf in Freundschaft und Liebe zugethan. Die 

gleichartigen Verhältnisse, unter denen sie lebten, dasselbe Streben 

und dieselben Interessen erzeugten in ihnen eine bewunderungs-

würdige Übereinstimmung in Gesinnung und Ansichten. Sie 

verstanden einander und gingen in einander auf. Ihre auf 

gegenseitiges Vertrauen sich gründende Eintracht und ihr 

Einvernehmen hat sich im Laufe der Zeit glänzend bewährt und ihre 

Unternehmungen in der erspriesslichsten Weise gefördert. Schon im 

jugendlichen Alter sind sie darauf bedacht, sich  selbst den Unterhalt 

zu erwerben. Mit geringen Mitteln vereinigen sie sich zur 

gemeinsamen kaufmännischen Thätigkeit. Sie fahren selbst, wie 

Anfänger im Handel das zu jener Zelt zu thun pflegten, als 

sogenannte “Landfahrer” bei Gutsbesitzern und Landleuten in 

Kurland und Litauen umher, um Landesprodukte aufzukaufen und 

diese an Kaufleute in der Stadt gegen gangbare Ware (Salz, Heringe, 

Eisen etc.) auszutauschen oder gegen Barzahlung zu verkaufen. Es ist 

ihnen, wie sie später versicherten, sehr sauer geworden, die ersten 

“Dusent Dahler” zu gewinnen. Doch in  wenigen Jahren  vergrösserte 

sich ihr Geschäft in dem Masse, dass sie  in unmittelbare Verbindung 

mit dem Auslande, namentlich mit Hamburg, Bremen, Lübeck und 

Holand treten und 1741 ein eigenes Speditions- und 

Kommissionsgeschäft eröffnen konnten, das unter der Firma Witte 

und Huecke bis zum Jahre 1797 bestehend, sich wegen seiner 

Zuverlässigkeit und Rechtlichkeit nicht nur in der Vaterstadt und 

engeren Heimat, sondern auch im Auslande eines wohlverdienten 

Vertrauens erfreute und im grössten Ansehen stand. Durch redliche 

Arbeit, unermüdliche Thätigkeit, weise Sparsamkeit, streng geregelte 

Lebensweise, durch Umsicht und Geschick waren die beiden 

Kompagnons in verhältnismässig kurzer Zeit zur Wohlhabenheit 

gelangt. Zu diesem Erfolge hatten allerdings auch wesentlich die 

damaligen günstigen Bedingungen für den Handel beigetragen. Die 

vorteilhafte geographische Lage Kurlands konnte in jener Zeit, wo die 

Konkurrenz sich in bescheidenen Grenzen bewegte, in erfolgreicherer 
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Weise dazu ausgenutzt werden, lebhaften lohnenden Handel 

zwischen dem Auslande einerseits und den Grenzgebieten anderseits 

zu vermitteln, als in der Gegenwart. Witte und Huecke bewohnten 

anfänglich ein kleines Haus unweit der Brücke, am Sägerplatze No. 

18. Später kauften sie das Haus No. 12 in der Seestrasse am Hafen 

und bezogen dasselbe. Die Einrichtung der Zimmer soll nach 

damaliger Sitte sehr einfach gewesen sein, aber auch nicht der 

Prachtmöbel jener Zeit entbehrt haben, der grossen eichenen, mit 

Nussbaumholz fournierten und mit Buchsbaum, Ebenholz und 

Elfenbein ausgelegten  Schränke. Oft waren auch die  Stuben mit einer 

Menge von Wanduhren behängt, welche ihnen von Bornholm zum 

Verkauf zugeschickt wurden. Ihre Haushaltung führte viele Jahre 

hindurch treu und gewissenhaft eine Frau, namens Maria Pieleken, 

welche von ihnen auch im Testament mit einem Legat bedacht wurde. 

In ihren Zahlungen waren sie überaus prompt und erwarteten 

dasselbe von anderen. Wer seinen Verpflichtungen ihnen gegenüber 

öfters pünktlich nachgekommen war, der besass ihr fast unbegrenztes 

Vertrauen. Bei Prozessen und anderen gerichtlichen Verhandlungen 

war ihr stӓndiger, bewӓhrter Rechtsbeistand der Justizrat Hofrat Peter 

Bienemann von Bienenstamm, ein geborener Libauer, der später nach 

Mitau zog. Dieser gediegene, gewandte Jurist,  die beiden würdigen 

Stadtprediger, Preiss/Adolf Friedrich Jacob Preiss/, an der deutschen, 

und Andreas Grundt/Johann Andreas Grundt/, an der lettischen 

Kirche, endlich der als Arzt und Mensch allgemein geachtete Hofrat 

Gourbandt/Gotthard Wilhelm Gourbandt/, gehörten zu den Männern, 

denen die beiden Kauf- und Handelsherren die grösste Hochachtung 

zollten, und in deren langjährigem freundschaftlichen Umgange sie 

geistigen Genuss und vielfache Anregung fanden. Der Einfluss dieser 

hervorragenden, humanen, für die philanthropischen Ideen des 

Westens begeisterten Freunde hat gewiss auch dazu beigetragen, dass 

Witte und Huecke im vorgerückten Alter den festen Entschluss 

                                                 
 Jetzt gehört das Haus Schapkewitz' Erben. 
 Gegenwärtig J. C. Schneiders Erben gehörig. 
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fassten, ihr beträchtliches gemeinsames Vermögen zu einer 

wohlthätigen Stiftung ihrer geliebten Vaterstadt zu verwenden. 

Welcher Art diese Stiftung sein sollte, das legten ihnen die 

Verhältnisse nahe. Erhielten auch die Hilfsbedürfligen in Libau 

manche Unterstützung auf Gemeindekosten, so fehlte es noch ganz 

und gar an öffentlichen Wohlthätigkeitsanstalten. 

Die verwaiste Jugend verkümmerte oft infolge mangelhafter 

Erziehung, oder sie fiel der Verwahrlosung anheim und geriet in 

Elend, wenn keine Mittel vorhanden waren. Witte und Huecke 

erteilten daher schon im Jahre 1778 ihrem Rechtsanwalt Bienemann 

den Auftrag: 1) Ein Testament zu errichten, durch welches sie sich 

gegenseitig zu Universalerben ernennen und die Vereinbarung 

kundthun, dass nach dem Tode des Überlebenden ihr 

Gesamtvermögen, nach Auskehrung der Summen für bestimmte 

Legate zu wohlthätigen Zwecken, an Verwandte und solche Personen, 

denen sie zu denen sie zu Dank verpflichtet waren, zu einer 

wohlthätigen Stiftung verwandt werden sollte. – 2) Einen Plan und ein 

ausführliches Statut für ein Knabenwaisenhaus anzufertigen. Das 

Testament wurde zu Anfang des Jahres 1779 unterzeichnet, während 

die Stiftungsurkunde des Waisenhauses 1782 zustande kam.  

Beide Dokumente wurden dem Magistrat zur Aufbwahrrung bis 

zum Tode des letzten der beiden Handelsgenossen übergeben, Witte, 

der seinen Freund noch um 10 Jahre überlebte, wurde Universalerbe 

und führte das Geschäft mit gewohntem Eifer bis an seinen Tod fort.  

Die irdischen Überreste der beiden Freunde nahm ein 

Erbbegrӓbnis auf, das sie sich selbst erbaut hatten. Dieses 

Grabgewӧlbe musste aber wegen Erweiterung des Hafens 1879 

niedergerissen werden.  

                                                 
 Der Pastor der lettischen Gemeinde, A. Grundt, gründet 1790 das Stadt-

Armenhaus. Der Propst zu Durben, Johann Christoph Baumbach richtet im Verein 
mit andern wohlthätigen Männern die Witwen- und Waisenversorgungs-Anstalt 
ein 1796. 
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Auf Beschluss des Direktoriums wurde daher ein Mausoleum 

erbaut, in welches die Sӓrge der Gründer des Waisenhauses 

übergeführt wurden. 

 

 
II. Eröffnung und Bestätigung des Testaments, 

Zuwachs an Mitteln durch ein neues Vermächtnis. 
 

Am 26. Oktober 1797, zwei Jahre nach der Vereinigung des 

Herzogtums Kurland mit dem grossen russischen Reich, wurde das 

Testament der Verewigten, ein Zeugnis frommer, demütiger, tief 

christlicher Lebensanschauung, in ihrer Wohnung verlesen und später 

publiziert; der Magistrat ordnete die sofortige Ausführung desselben 

an. Mit Berücksichtigung der testamentarisch bestimmten Zusammen-

setzung des Direktoriums des Waisenhauses wurde ein provisorischer 

Verwaltungsrat gebildet. Das Vermögen, das Anton Witte hinterliess, 

betrug nach dem Verkauf von Mobilien und Immobilien, nach der 

Taxation der liegenden Gründe und nach Summierung aller 

Obligationen und Buchschulden etc. 147,980 Reichstaler Albertus. 

Nach Bestreitung der Gerichtskosten, der Einbusse an zahlungsun-

fähige Schuldner, Auszahlung der Legate etc. blieben in runder 

Summe 100,000 Thlr. Alb. oder 133,000 Rbl. zu dem im Testament 

bezeichneten Zwecke übrig. – Durch das Witte-Hueckesche 

Vermächtnis war die damals noch kleine, unbedeutende, noch nicht 

5000 Einwohner zählende Handelsstadt Libau in den Besitz eines 

ansehnlichen Vermögens gelangt, das nicht blos dem speziellen 

Zweck eine ausreichende sichere Grundlage bot, sondern auch in 

Beziehung auf Handel und Wandel von ausserordentlicher 

Wichtigkeit war. Beim Antritt des Erbes war aber grosse Energie und 

                                                 
 Im Kirchenbuch IV führt Propst Preiss an, dass nach einer Zählung im Jahre 

1795 die Zahl der Einwohner Libaus 4548 betrug. Nach Pastor Rottermunds/Eduard 
Heinrich Christian Rottermund/ Aufzeichnungen stellte die Zahlung von 1834–7659 
Einwohner fest. 
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Umsicht erforderlich, einerseits, um unberechtigten Erbansprüchen 

vorzubeugen und erfolgreich entgegenzutreten, andrerseits, um von 

den Reichsinstitutionen ein dem Vermächtnisse entsprechendes 

Dispositionsrecht über das Vermӧgen zu erlangen und zu wahren. 

In seinem Bürgermeister Tobias Lorenz Neumann, besass Libau 

einen Mann, der mit klarem Blick und grosser Rührigkeit in 

geschickter, zielbewusster Weise alles Erforderliche wahrzunehmen 

verstand. Unterstützt wurde er dabei von dem obenangeführten 

Justizrat v. Bienenstamm, der das Testament zum ständigen Ratgeber 

und Rechtsbeistand des Direktoriums ernannt hatte, ihm zugleich in 

den Sitzungen desselben “Sitz und Stimme” vorbehaltend. Auf das 

letztere Recht musste Bienenstamm infolge seiner Übersiedelung nach 

Mitau verzichten. Das Direktorium fand aber an ihm stets einen 

eifrigen, dienstbereiten Ratgeber.  

Um die Interessen des Vermächtnisses in den höchsten Instanzen 

wahrzunehmen und zu vertreten, wurde der damalige Stadtsekretär, 

Kanzleirat Wilhelm Julius Slevogt nach Petersburg abdelegiert. Den 

rastlosen Bemühungen dieser drei Männer ist es zu verdanken, dass 

die Allerhöchste Bestätigung der Stiftung am 8. Oktober 1798 erfolgte. 

Was sie gleich anfangs erstrebt hatten, wurde erst durch einen Ukas 

vom 12. September 1818 No. 27 535 (Swod der Reichsgesetze Band XIII 

Art. 1179) erreicht, der vorschrieb, dass das libausche Waisenhaus 

unabhängig vom kurländischen Kollegium der Fürsorge nach den 

Stipulationen des Testaments verwaltet werden müsse.  

Kurz vor dieser zweiten Allerhöchsten Bestätigung war ein vom 

28. März 1818 datierter, vom kurländischen Civil-Gouverneur 

                                                 
 Ansprüche auf die Erbschaft machten Schwartz, die verwitwete Frau 

Biebau, die Biebauschen Erben und Daniels Sohn Huecke. 
In einem Briefe Sekretär Conradis an Bürgermeister Neumann heisst es: 

“Treibt Schwartz. sein Wesen zu weit, so wird der Fiskal Verteidiger Eures 

Instituts, und was dabei Rechtens sein wird, kann dem scharfen Blick unseres alten 
Pantenius nicht entgehen.” – (Chr. Pantenius, kurländischer Gouv.-Fiskal.) 

 Bürgermeister Tobias Lorenz Neumann steht im Briefwechsel mit v. 
Lambsdorff, Gouverneur in Kurland 1796-1798, dem Regierungsrat v. d. Recke, 
Sekretär Conradi, Protokollisten Schultz, P. v. Bienenstamm u. a. 
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Stanecke unterzeichneter “Auftrag“ von dem kurländischen 

“Kollegium der Allgemeinen Fürsorge“ an den libauschen 

Stadtmagistrat eingetroffen, in welchem dem Magistrat leichtfertige 

Verwaltung der Kapitalien vorgeworfen und ihm die Aufkündigung 

des grössten Teils derselben aufgetragen wurde. Der libausche 

Stadtmagistrat wandte sich darauf mit einer Rechtfertigungsschrift an 

den rigaschen Kriegs- und baltischen Civil-General-Gouverneur 

Marquis Paulucci. In dieser ebenso sachlichen als freimütigen Antwort 

auf die erhobenen Anklagen finden sich unter anderem die 

Ausführungen, dass jede gegen den Willen der Gründer 

vorgenommene Änderung von ähnlichen Unternehmungen abhalten 

müsse, dass die eigene Verwaltung das volle Vertrauen der Bürger 

habe und überdies jederzeit zur Rechenschaftslegung genötigt werden 

könne, sowie dass nach dem Testament die Kapitalien den Bürgern 

Libaus durch Beleihung ihrer Grundstücke zu nutze kommen sollen, 

die durch eine Entziehung derselben auf das schwerste geschädigt 

würden. Die Schrift schliesst mit einer Berufung auf den unterdessen 

erfolgten Senatsukas von 1818. – Marquis Paulucci übersandte diese 

Schrift dem Minister des Innern, Grafen Araktschejeff, der in einem 

Reskript vom 11. Juli 1821 No. 563 an Paulucci sich mit der 

Auffassung des libauschen Magistrats einverstanden erklärt und den 

Wunsch äussert, dass vom Waisenhause jährlich eine Übersicht der 

Kapitalien, Einnahmen und Ausgaben, sowie der Anzahl der Zöglinge 

an den kurländischen Civil-Gouverneur gesandt werde und von 

diesem an das Ministerium gelange, damit ein so nützliches Institut 

sich nicht aus dem Gesichtskreise der Regierung verliere.  

Im Jahre 1812 fiel dem Waisenhause durch ein Legat des 

libauschen Postmeisters, Tit.-Rat Kaspar Herrmann Meyer ein Kapital 

von c. 3000 Rbl. zu (2192 Rthlr. Alb. 222 Gr.). Meyer war den 5. 

September 1747 geboren und starb am 14. Februar 1812. Sein Sarg ruht 

neben den Särgen der Gründer des Waisenhauses.  
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III. Das Direkforium des Waisenhauses. 
Zusammensetzung desselben, Geschäftsführung 

 

Nach den Bestimmungen des Vermächtnisses hat das 

Direktorium, dem die ganze Verwaltung des Waisenhauses obliegt, 

aus 9 Mitgliedern zu bestehen, und zwar:  

1) dem Prediger der deutschen Kirche, 

2) dem nicht wortführenden (präsidierenden) Bürgermeister,  

3) dem ältesten Ratsherrn,  

4) dem Stadtsekretär, der zugleich Protokollführer ist,  

5) dem Ältermann der Kaufmannschaft und Bürgerschaft  

der Grossen Gilde,  

6) dem Ältermann der Gewerke oder der Kleinen Gilde,  

7) und 8) den beiden Stadtältesten der Kaufmannschaft  

und Bürgerschaft der Grossen Gilde,  

9) dem Stadtältesten der Kleinen Gilde und der Gewerke. 

 

In dieser Weise setzte sich das Direktorium bis zum Jahre 1890 

zusammen, wo das Waisenhaus der Verwaltung der Stadt unterstellt 

wurde. Seitdem gehören statt der frühren Magistratsglieder, 2 Glieder 

des Stadtamts zum Direktorium. – Für die Verwaltung der Kapitalien 

des Waisenhauses sind die testamentarischen Bestimmungen 

massgebend. Nach diesen soll disponibles Geld zunächst und 

vorherrschend an Bürger Libaus gegen die sicherste Hypothek auf 

Zinsen vergeben werden; es kann aber auch anderweitig gegen 

hinlängliche Sicherheit untergebracht werden. Die Generalkasse 

wurde, so lange der Magistrat bestand, beim mitdirigierenden 

Bürgermeister aufbewahrt, der die Ausgaben bestritt, die Einnahmen 

empfing und den Mitdirektoren genaue Abrechnung gab. Das 

Direktorium legte jährlich dem Magistrat in öffentlicher Sitzung 

Rechnung ab, die gedruckt und zur Kenntnis der Bürger gebracht 

wurde. Dieser Modus der Verwaltung wird auch gegenwärtig 

eingehalten mit den Abweichungen, die infolge der Aufhebung des 

Magistrats erforderlich wurden. Die Abrechnung der Verwaltung 
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wird jetzt jährlich dem Stadtamt vorgestellt. Da die Ämter der 

Bürgermeister eingegangen sind, so wählt das Direktorium aus seiner 

Mitte kassa- und geschäftsführende Direktoren. Für die Buchführung 

ist durch das Tesiament der Posten eines Buchhalters vorgesehen. 

Zu den Obliegenheiten der Direktoren gehört es auch, dass sie in 

kürzeren oder längeren Zeiträumen abwechselnd das Waisenhaus 

besuchen und sich davon überzeugen, ob alles in Ordnung ist. 

Die Sitzungen des Direktoriums finden im Waisenhause statt. Die 

frühere Geschäftsführung erforderte ausser den ausserordentlichen 

Sitzungen vierteljährliche ordentliche Sitzungen. Jetzt treten die 

Direktoren je nach Bedürfnis zu den Sitzungen zusammen, in denen 

alle Angelegenheiten des Waisenhauses, innere und äussere, beraten 

und durch Stimmenmehrheit entschieden werden. 

Aus den kurzen Protokollen früherer Jahre wären folgende 

Vorkommnisse als besonders bemerkenswert hervorzuheben:  

Im Jahre 1831 stellt der Ältermann J. Ludwig Lortsch Anträge, 

die eine Revision und Regelung der Gagensätze und Verpflichtungen 

der Lehrer, sowie ausführliche Bestimmungen hinsichtlich der 

Zöglinge bezwecken. Infolge dieser Antrӓge hӧrten auch mit dem 

Jahre 1832 die Neujahrsgratiale auf, die bis dahin dem deutschen 

Prediger, den Lehrern und andern Beamten des Waisenhauses gezahlt 

worden waren. 

Dem Bürgermeister Günther/Friedrich Günther/ votieren die 

Mitdirektoren 1842 ihren Dank “für seinen unermüdlichen Eifer bei der 

Verwaltung der Geschäfte.” Eine bewunderungswürdige Thätigkeit 

entfaltet nach den verschiedensten Richtungen der Ältermann und 

erstes Stadthaupt Libaus – Ulich –/Carl Gottlieb Sigismund Ulich/ in 

seinen zahlreichen Anträgen, Entwürfen und Plänen.  

Auf seinen Vorschlag wird eine veränderte zweckmässige 

Buchführung eingeführt; seine Entwürfe einer Haus- und 

Speiseordnung, eines Kontrakts mit einem neu anzustellenden 

                                                 
 Im Jahre 1897 hatten solche Gratiale sämtliche lutherische Prediger und die 

Geistlichen der orthodoxen und katholischen Kirche erhalten, damit sie sich in ihren 

Neujahrsgebeten “unseres Waisenhauses” erinnern. 
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Ökonomen, 1856, werden mit geringfügigen Modifikationen 

angenommen. Infolge seiner Anträge wird die Stiftsschule 1860 durch 

eine dritte Klasse erweitert, werden die Gagen der Lehrer “in 

Berücksichtigung der veränderten Verhältnisse und der allgemeinen 

Teurung der Lebensmittel” erhöht, wird der Beschluss gefasst, ein 

Mausoleum zur Überführung der Särge Wittes und Hueckes zu 

erbauen. Auf seine Initiative erwirbt das Waisenhaus gelegentlich die 

wertvolle Münzsammlung des Herrn Friedrich v. Groht* und eine 

schöne Konchyliensammlung. Endlich entwirft Ulich einen Plan zur 

Errichtung einer Gewerbe- und Handelsschule am Waisenhause. 

Dieser Plan wurde zwar mit Dank angenommen, ist aber nicht zur 

Ausführung gekommen.  

 
 

IV. Das Waisenhaus. 
 

A. Einweihung desselben – Aufnahmebedingungen –  

Zahl der Zöglinge – Zweck des Waisenhauses. 

 

Das Wohnhaus der Stifter eignete sich ungenügender 

Räumlichkeiten und seiner Lage wegen nicht zur Einrichtung eines 

Waisenhauses. Das Direktorium tauschte es daher gegen das Haus des 

ehemaligen Bürgermeisters Jankewitz an der Herrenstrasse No. 21 

aus. Nachdem dieses erste Waisenhaus von den gesamten Lehrer-, 

Beamten- und Dienstpersonal bezogen worden war, wurde es am 10. 

November 1798 feierlich eingeweiht. Ganz Libau nahn den 

freudigsten und lebhaftesten Anteil an diesem Fest. Der Stadtprediger 

Preiss jun. und der Waisenlehrer Luther hielten bei dieser Gelegenheit 

                                                 
 Diese Münzsammlung enthielt 162 Göld-, 3 Plätina-, 2616 Silber-, 30 Bronce-, 35 

Zinn- und 894 Kupfer-Münzen, zusammen 3740 Münzen. Sie wurde für 1600 Rbl, 

angekauft.  
 Später war es das Lokal der Ansittschen Elementarschule, – jetzt ist es Eigentum der 

Hebräergemeinde. 
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Reden, die gedruckt und im Archiv des Waisenhauses aufbewahrt 

wurden.  

Nach der Stiftungsurkunde können sowohl vollständige, als auch 

vater- oder mutterlose Waisen, Söhne Libauscher Bürger Grosser und 

Kleiner Gilde, wenn sie das 7. Lebensjahr zurückgelegt haben, in das 

Waisenhaus aufgenommen werden.  

Später hat das Direktorium ergänzend die Bestimmungen 

getroffen (Prot. 7. April 1831), dass Kinder geschiedener Eheleute 

unter keinem Vorwande ins Waisenhaus aufgenommen werden sind, 

ferner (Prot. 7. März 1891), dass bei der Wiederverheiratung Vaters 

oder der Mutter der Knabe zurückgegeben werde.  

Bei der Aufnahme sollen die ärmsten Bewerber zunächst 

berücksichtigt werden. Die Zahl der Zӧglinge die ,,zu ewigen Zeiten 

unterhalten und erzogen werden sollen,” ist von den Stiftern auf 24 

festgesetzt, von denen 12 zur Bürgerschaft der Grossen und 12 zur 

Bürgerschaft der Kleinen Gilde gehören sollen. Die gleiche Zahl der 

Knaben aus beiden Gilden konnte natürlich nicht immer gewahrt 

werden (Prot. 25. Oktober 1834). Falls aber die Mittel wachsen und 

zum Unterhalt einer grösseren Zahl von Zöglingen ausreichen sollten, 

so soll das Direktorium nach dem Willen der Testatoren „befugt und 

verbunden sein, dieses unser Institut zu erweitern und die Anzahl der 

zu erziehenden Waisenknaben verhältnismässig zu vermehren."  

Die grösste Zahl der Zöglinge weist das Jahr 1871 auf, nämlịch 

38, die gegenwärtige Zahl derselben beträgt 22.  

Der Zweck des Waisenhauses soll nach dem Willen der Gründer 

desselben darin bestehen, die Zöglinge bis zum vollendeten 15. 

Lebensjahre, wo sie konfirmiert werden, zu verpflegen zu bekleiden, 

mit Lehrmitteln zu versehen, sie auf christlich religiӧser Grundlage 

mit Kenntnissen und Fertigkeiten auszurüsten, die sie dazu befähigen, 

brauchbare, nützliche und ehrsame Glieder der menschlichen 

Gesellschaft zu werden. – In mehreren Fällen hat das Direktorium den 

Zöglingen gestattet, auch noch mehrere Monate nach der 

Konfirmation im Waisenhause zu bleiben, wenn die Angehörigen die 

Fortbildung derselben wünschten, oder wenn sich nicht gleich 
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passende Stellen für sie fanden. Gewöhnlich bieten sich aber den 

Entlassenen gleich Stellen dar, und oft laufen Nachfragen nach 

Zöglingen ein, was für das Vertrauen spricht, dessen sich das 

Waisenhaus erfreut.  

 
 
B. Ursprüngliche Einrichtung des Waisenhauses, innere 

Entwickelung, äussere Umgestaltung desselben. 

 

Wie der oben angegebene Zweck am sichersten und 

praktischsten zu erreichen sei, das haben die Stifter nach ihren 

persönlichen Ansichten und Neigungen, welche den damaligen 

Verhältnissen und Einflüssen entsprangen, in dem Statut des 

Waisenhauses mit grosser Ausführlichkeit dargelegt, zugleich aber 

auch in weiser Voraussicht hinzugefügt, dass in dieser Beziehung 

neuen Zeitverhältnissen und neuen Anforderungen Rechnung 

getragen werden kann und soll. Dieser Gesichtspunkt ist denn auch 

den Leitern und Verwaltern des Waisenstifts, den Direktoren, bei allen 

Veränderungen, Einrichtungen und Anordnungen massgebend 

gewesen. 

Zur Führung der innern Wirtschaft des Waisenhauses und zur 

Beköstigung der Waisenknaben sollte nach den Bestimmungen des 

Testaments ein unbescholtener, lediger Mann von 40–50 Jahren als 

Ökonom, und zur Pflege der Knaben eine unbescholtene, ledige Frau 

im gleichen Alter angestellt werden. Bei der Besetzung dieser Stellen 

sah sich aber das Direktorium durch die Verhältnisse bald dazu 

gezwungen, von den beschränkenden Bedingungen hinsichtlich des 

Alters und der Ehelosigkeit abzuweichen. Später wurde die Frau des 

Ökonomen die naturgemässe Pflegerin. Seit 1861, wo Lehrer der 

Anstalt die Stellung eines Ökonomen einnehmen, sind die Posten des 

Ökonomen und der Pflegerin allmählich in die Ämter des 

Waisenvaters und der Waisenmutter übergegangen. Die geistige 

Ausbildung der Zöglinge des Waisenhauses soll durch einen 

sorgfältigen Unterricht erzielt werden. Diesen leiteten anfänglich zwei 



–  38  – 

 

Theologen auf Grund der testamentarischen Bestimmungen: “Zu 

Lehrern sollen zwei tüchtige Männer, Theologen, augspurgischer 

Konfession, von untadelhaften Sitten und gutem Rufe, die aufgeklärt 

im Denken und wohlerfahren sind in Sprachen und Wissenschaften, 

angenommen und vom Direktorio vocieret, bestallet und eingesetzt 

werden, welche jedoch unverheiratet leben müssen.” Verhӓltnisse und 

Erfahrungen machten auch hier eine baldige Abweichung zur 

Notwendigkeit. Die beiden Lehrer wohnten anfänglich im 

Waisenhause selbst und erhielten ausser ihrer Gage alles, was zum 

Lebensunterhalt erforderlich ist. Aber bald machten sich dabel 

mancherlei Unzuträglichkeiten fühlbar; namentlich genügten die 

Räumlichkeiten nicht. Deshalb wurde es bald einem Lehrer gestattet, 

ausserhalb des Waisenhauses zu wohnen, und – um einem häufigen 

Lehrerwechsel vorzubeugen – ihm und jedem auswärts wohnenden 

Lehrer zu heiraten erlaubt. 

Die Obliegenheiten der Lehrer bestanden darin, den Tag mit 

ihren Zöglingen mit Gebet zu beginnen und zu beschliessen, die 

Zöglinge zu unterrichten und in den Freistunden zu beaufsichtigen. 

Der Unterricht musste aus Raummangel sämtlichen Knaben 

gleichzeitig in einem Klassenzimmer erteilt werden, wodurch eine 

Teilung und Berücksichtigung der Schüler nach ihren Kenntnissen 

und Fähigkeiten nur in sehr beschränktem Masse ausführbar war. – 

Die Aufsicht führte später vorherrschend der im Waisenhause 

wohnende Lehrer.  

Die Stiftungsurkunde, noch zu herzoglichen Zeiten abgefasst, 

bezeichnet als Unterrichtsgegenstände: Lesen, Schreiben, Religion, 

Erdbeschreibung, Geschichte, Sittenlehre und die Unterweisung in 

“einer richtigen teutschen Schreibart.”Ausserdem sollen diejenigen 

Knaben, die Lust zur lateinischen oder französischen Sprache zeigen, 

Anweisung in diesen Sprachen erhalten. Die nach der Vereinigung 

Kurlands mit Russland erfolgte Allerhöchste Bestätigung der 

Stiftungsurkunde befiehlt zuglelch, dass beim Unterricht im 

Waisenhause die bei den übrigen russischen Schulanstalten 

gebräuchliche Lehrart einzufahren sei. Zu den obengenannten 
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Lehrgegenstӓnden kommt deshalb schon 1800 der Unterricht in der 

russischen Sprache hinzu, der durch Stundenlehrer erteilt wird. Das 

Direktorium führt ausserdem den Unterricht in der Geometrie, in der 

Naturlehre und im Zeichnen ein. Erwӓhnt sei hier, dass in den ersten 

Jahren nach Eröffnung des Waisenhauses auch noch kurze Zeit wegen 

der regen Handelsbeziehungen zu Polen die polnische Sprache gelehrt 

wurde. Eine Richtschnur für den Unterricht gibt Konsistorialrat Preiss 

in einem Schreiben, das er im Namen des Direktoriums an die Lehrer 

des Waisenstifts 1822 richtet: „dass sie sich in allem, wo die 

Allerhöchst bestätigten individuellen Verhältnisse dieses Stifts es nicht 

anders bestimmen, – nach den allgemeinen festgesetzten 

Schulverordnungen zu richten haben."  

Eine epochemachende Umwandlung vollzieht sich für das 

Waisenhaus nach aussen und innen im Jahre 1838, das mit Recht als 

das “Reformjahr" bezeichnet werden kann.  

Der Mangel an Räumlichkeiten im ersten Waisenhause wurde 

beim Unterricht und in der Führung der Ökonomie immer fühlbarer. 

Da erstand das Direktorium das im Jahre 1810 vollendete Haus des 

ehemaligen Kaufmanns I. Gilde Hermann Stobbe mit allem Zubehör 

(Ställen, Speichern, Garten, Hofraum) für 8000 Rbl. (Die Erbauung des 

Hauses soll 30 000 Thir. Alb. gekostet haben.) Die Reparaturen und 

der Um- und Ausbau, welche von dem Bürgermeister Günther mit 

grosser Umsicht und peinlicher Sorgfalt geleitet wurden, erforderten 

5000 Rbl. Das neue Waisenhaus konnte am 10. November 1838 

bezogen werden. Dieser denkwürdige Tag war ein Festtag für die 

ganze Stadt. Durch einen unabsehbaren, imposanten Festzug, an dem 

alle Vereine, Innungen und Stände teilnahmen, wurde die 

Übersiedelung bewerkstelligt. Vertreter der orthodoxen und 

katholischen Geistlichkeit waren zur Einzugsfeier erschienen. (cí. 

Extrabeilage zum Libauschen Wochenblatt vom 10. Novbr. 1838.) Im 

neuen Heim wurden die Zöglinge in 2 getrennten Klassenzimmern 

unterrichtet, wodurch sich grössere Erfolge erzielen liessen. Die 

Stundenzahl der Lehrer war dadurch grösser geworden, umsomehr 

als jeder wöchentlich 10 Präparationsstunden übernehmen musste, 
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aber die Arbeit war durch die Teilung wesentlich erleichtert. Beide 

Hauptlehrer wechselten in der Dejour ab und teilten sich in die 

Dejouren während der Sommerferien. Zur Verstärkung der Aufsicht 

wurde ein Aufseher angestellt, der die Verpflichtung hatte, im 

Schlafsaal zu schlafen. Die Mitglieder des Direktoriums verpflichteten 

sich unter einander, in einer bestimmten Reihenfolge das Waisenhaus 

zu besuchen und zu revidieren. Das Lehrprogramm erfährt insofern 

eine Erweiterung, als zur russischen Sprache Geographie und 

Geschichte Russlands hinzukommt, die Zahl der Stunden in der 

Naturkunde um 2 vermehrt wird, und für Gesang und Unterricht auf 

verschiedenen Instrumenten 6 Stunden angesetzt werden. Der 

Gymnastik wird nur als einer Beschäftigung in den Freistunden 

erwӓhnt. Einzelne Knaben erhalten Privatunterricht in den alten 

Sprachen. Im Laufe der Jahre wurde die Zahl der französischen 

Stunden für die I. Klasse um 1 vermehrt und auch für die II. KI. 

Französisch mit 2 Stunden angesetzt. Am 10. November 1848 begeht 

das Waisenhaus durch eine Schulfeier das Fest seines 50jährigen 

Bestehens. Infolge eines Schreibens Schulinspektors sieht sich das 

Direktorium 1860 dazu veranlasst, die Zahl der Stunden in der I. Kl. 

auf 35 herabzusetzen und die II. KI. in 2 Abteilungen zu teilen, die 

erste mit 32 und die zweite mit 26 Stunden wöchentlich. Durch 

Kombination der Stunden in der unteren Klasse erteilten bei dieser 

Gelegenheit die Waisenhauslehrer (Springer und Wendt) 48 Stunden, 

die Stundenlehrer (Estrambin, Matthey und Kantor Wendt) 20 Stun-

den. Die Zahl der französischen Stunden für die I. Kl. wird um 1 Stun-

de vermehrt, so dass sie im ganzen 4 beträgt, – für die 1. Abteilung der 

II. Klasse waren 2 franzӧsische Stunden angesetzt. Mit dem Beginn des 

Jahres 1861 entstehen 3 getrennte Klassen, und für die unterste Klasse 

wird ein besonderer Lehrer angestellt (Tit.-Rat Meyer, der zugleich 

Ökonom ist). Damit die Zöglinge bestimmte Rechte hinsichtlich der 

Wehrpflicht erhalten, stellt der Bürgermeister Sakowsky /Karl 

Alexander Sakowsky/ 1881 den Antrag, die Waisen-hausschule in eine 

höhere 3 klassige Privatschule mit dem Programm einer 3 klassigen 
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Kreisschule und mit einer Elementarklasse umzugestalten, die 

Stiftsschule aber auch zugleich für auswärtige Schüler zu öffnen.  

Dieser Antrag wird angenommen. 

Im Mal 1882 erfolgte die Bestätigung der Kreisschule durch den 

Herrn Kurator des Dorpater Lehrbezirks, und mit dem neuen 

Semester trat sie ins Leben. Leider sollte sich die Stiftsschule nur kurze 

Zeit dieser Errungenschaft erfreuen. Da die Kreisschulen in den 

Ostseeprovinzen aufhören mussten, während sie im Innern des Reichs 

noch gegenwärtig den Stadtschulen nicht vollständig gewichen sind, 

macht der Herr Kurator schon 1885 den Vorschlag, die 

Stiftskreisschule in eine Bürgerschule mit deutscher Unterrichtssprache 

umzugestalten. Das Direktorium entscheidet sich in dieser Beziehung 

für die Anträge des Pastors Kluge, den Vorschlag des Herrn Kurators 

im Prinzip unter folgenden Bedingungen anzunehmen: 1) dass das 

Schulgeld erhöht werde, da der Unterhalt der Kreisschule einen 

bedeutenden Ausfall herbeigeführt hatte; 2) dass die Lehrer, die sich als 

tüchtig bewährt und das Vertrauen der Schulobrigkeit und Eltern 

gewonnen haben, im Amte verbleiben; 3) dass das Recht der Vokation 

dem Direktorium nicht genommen werde.  

1886 fragt der Herr Kurator an, ob die vom Waisenhause 

unterhaltene Kreisschule nicht in eine Stadtschule mit russischer 

Unterrichtssprache umgewandelt werden könne. Das Direktorium 

verhält sich ablehnend dazu. Die Schulobrigkeit schreibt darauf vor, 

dass die Kreisschule mit Schluss des ersten Semesters 1887 

aufzuheben sei. Nachdem sich dass Direktorium mit dem Stadtamt in 

Relation gesetzt und sich eines Zuschusses von 1000 Rbl. jährlich 

versichert hat, beschliesst es, die Stiftskreisschule als 4 klassige 

Privatschule mit deutscher Unterrichtssprache fortbestehen zu lassen.  

Die Bestätigung derselben erfolgt im November 1887.  

                                                 
 Zur Ausarbeitung des Statuts und Lehrplans für die Kreisschule werden erwählt: 

Bürgermeister Sakowsky, Stadtältermann Lortsch, Waisenhauslehrer Springer, Oberlehrer 

Schoen, Privatlehrer A. Schaefer, Pastor Kienitz/Hermann Richard Adolf Kienitz/. 

 
.  
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1890 teilt der Volksschulinspektor dem Direktorium mit, dass der 

Unterricht vom II. Semester dieses Jahres an in der unteren Klasse mit 

Ausnahme der Religion, der deutschen Sprache und des 

Kirchengesanges in russischer Sprache zu erteilen und dass mit der 

Einführung dieser Unterrichtssprache jährlich klassenweise 

aufsteigend fortzufahren sei. 

Als 1891 der als Persõnlichkeit allgemein geachtete und als und 

Erzieher hervorragende “Vater” Springer nach 34 jähriger Thätigkeit 

am Waisenhause vom Direktorium in wohlverdienter Weise 

pensioniert wurde, trat die Notwendigkelt ein, die Ämter des 

Waisenvaters und Schulvorstehers, die in Springer vereinigt waren, zu 

trennen. Wegen geringer Beteiligung der Schüler am französischen 

Unterricht und in Erwägung dessen, dass diese Sprache für die 

Zukunft der meisten Schüler nicht erforderlich sei, beschliesst das 

Direktorium, diesen Unterricht von 1895 an eingehen zu lassen. Der 

Andrang der Schüler zur unteren Klasse der Stiftsschule (sie zählte 

zeitweilig 76 Schüler) bewog das Direktorium dazu, diese seit dem 

August 1897 in 2 selbständige, aufsteigende Abteilungen zu teilen, so 

dass die Schule gegenwärtig eigentlich fünfklassig ist. Die Stadt 

bewilligte zu diesem Zwecke einen jährlichen Zuschuss von 400 Rbl. 

Die Zahl der auswärtigen Schüler hat für die letzten 5 Jahre 

durchschnittlich 110 betragen. An den Schule sind gegenwärtig mit 

Einschluss des Schulvorstehers 6 etatmässige und 2 Stundenleiter 

thӓtig. Den Bestimmungen der Gründer des Waisenhauses 

entsprechend, hat sie stets das von ihnen gesteckte Ziel im Auge 

behalten, die Schüler, die vorherrschend ins praktische Leben treten 

sollen, für das Leben vorzubereiten, sie nach Möglichkeit mit einer 

gewissen abgeschlossenen Bildung auszustatten.  

Die innern, oft schnell auf einander folgenden Wandlungen, 

welche die Anstalt in der neuesten Zeit durch den Zwang der 

Verhältnisse hat durchmachen müssen, sind zwar notwendig, aber für 

das Schulleben oft störend und hemmend gewesen. Möge es der 

Stiftsschule bald vergönnt sein, eine Existenzform zu erlangen, die ihr 
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Beständigkeit und Ruhe, diese wesentlichen Bedingungen einer 

gedeihlichen Entwickelung, sichert.  

Durch einen grossen Um- und Ausbau des Waisenhauses im Jahre 

1891 und 1892 wurde unabweisbaren Bedürinissen Rechnung getragen.  

Das Waisenhaus erhielt dadurch unter anderen Räumlichkeiten 

eine Turnhalle, eine Badstube, ein zweckmässig eingerichtetes 

Waschzimmer für die Knaben. Die Küche wurde ins Souterrain 

versetzt und durch einen Aufziehapparat mit dem Speisezimmer in 

Verbindung gebracht. Ausserdem wurde die Wohnung des 

Waisenvaters renoviert und durch eine Veranda erweitert. Die Kosten 

dieser Veränderungen betrugen 15 480 Rubel.  

Durch die Teilung der IV. Klasse in 2 getrennte Abteilungen 

wurde 1897 die Beschaffung eines Klassenzimmers erforderlich. Das 

Direktorium musste zu dem Zwecke wiederum eine Veränderung in 

der Benutzung der Lokalitäten eintreten lassen, was zum Teil durch 

Umbau, zum Teil durch Einrichtung eines neuen Krankenzimmers in 

der dritten Etage ermöglicht wurde. Das Waisenhaus hat im Laufe des 

ersten Jahrhunderts durch die nimmer ruhende Fürsorge des 

Direktoriums eine in jeder Beziehung erfreuliche Ausgestaltung 

gewonnen, und trotz der grossen Anforderungen der Neuzeit ist das 

Vermögen des Waisenhauses mehr als um das Doppelte gewachsen. 

Es beträgt gegenwärtig 297,470 Rubel.  

Auf solche Erfolge der Verwaltung im verflossenen Zeitraum 

kann jeder Libauer mit Genugthuung und mit einem gewissen Stolz 

zurückblicken. Jeder aber, der am Gedeihen eines Gott wohlgefälligen 

Werkes Freude findet, wird den Männern, welche darauf bedacht 

gewesen sind, das der Stadt anvertraute Gut zu wahren, zu mehren 

und nach bestem Wissen und Gewissen in der förderlichsten Weise im 

Sinne und nach dem Willen der Gründer des Waisenhauses zu Nutz 

und Frommen vieler Hilfsbedürftigen zu verwenden, – rückhaltlos 

Anerkennung und Dank zollen. 
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V. Das Leben der Zöglinge im Waisenhause. 
 

Die Zöglinge sollen sich an strenge Beobachtung der 

Hausordnung, an genaue Einteilung der Zeit, an Sorgfalt für Bücher 

und Kleidung, an Reinlichkeit und Sauberkeit gewöhnen. 

Gegenwärtig verläuft der Tag in folgender Weise. Um 6 Uhr werden 

die Zöglinge geweckt, worauf sie sich unter Aufsicht des Aufsehers 

waschen und ankleiden. Dann erhalten sie ihr erstes Frühstück. Die 

Zeit bis zum Beginn des Unterrichts benutzen sie zur Wiederholung 

ihrer Aufgaben. Nach der gegenwärtigen Schulordnung findet die 

Morgenandacht mit Choralgesang und Orgelbegleitung 10 Minuten 

vor 8 Uhr statt, worauf der Unterricht beginnt, der je nach den Klassen 

und Wochentagen von 8 –12, 8–1, an einem Tage von 8–2 Uhr dauert 

10 Minuten vor 11 Uhr tritt eine 20 Minuten dauernde Pause ein, die 

zur Erholung und zum Einnehmen des zweiten Frühstücks benutzt 

wird. Die Zeit des Mittagsessens ist vom Schluss des Unterrichts 

abhängig. Infolge dessen wird an 5 Tagen in der Woche um 1 Uhr und 

an einem Tage um 2 Uhr zu Mittag gespeist, was an Sonn- und 

Feiertagen und in der Ferienzeit regelmässig um 12 Uhr geschieht. Um 

halb 5 Uhr nachm. erhalten die Zöglinge ihr Vesperbrot. Von 5–7 

finden täglich Präparationsstunden unter der Leitung eines Lehrers 

statt. – Zweimal in der Woche haben die Knaben am Nachmittage 

Turnstunden unter der Leitung eines Turnlehrers, zweimal 

wöchentlich erhalten einige Zöglinge Unterricht im Orgelspiel. In der 

freien Zeit am Nachmittage und am Abend beschäftigen sich die 

Knaben mit Übungen im Orgelspiel, mit Pappen, Schnitzen, Zeichnen, 

Lesen, oder sie vertreiben sich die Zeit mit Übungen an den 

Turnapparaten oder mit gemeinsamen Spielen im Turnsaal oder auf 

dem geräumigen Hof unter steter Aufsicht des Aufsehers. Ein 

besonderes Vergnügen für die Knaben ist es, verschiedene Arbeiten 

im Stiftsgarten auszuführen. Um 7 Uhr nehmen die Zöglinge das 

Abendbrot ein. Knaben, die mit ihren Schularbeiten in den 

Präparationsstunden nicht fertig geworden sind, setzen dieselben 

nach dem Abendessen fort. Nach der Abendandacht, die um 9 Uhr 
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stattfindet, begeben sich die Zöglinge zur Ruhe. – Während der 

Badezeit werden sie täglich ins Seebad geleitet, bei welcher 

Gelegenheit sie eine eigene, geräumige, feste Badehütte benutzen, die 

dem Waisenhause gehӧrt. – Bei ansteckenden Krankheiten oder in 

Krankheitsfällen, die Operationen erfordern, werden die Zöglinge für 

Rechnung des Waisenhauses im Krankenhause verpflegt. – An Sonn- 

und Feiertagen müssen die Zöglinge unter Leitung des Waisenvaters 

dem Gottesdienst beiwohnen, zu welchem Zwecke ihnen ein Teil eines 

Seitenchors in der Kirche angewiesen ist. – An solchen Tagen erhalten 

sie nach dem Mittagsessen die Erlaubnis, die Ihrigen zu besuchen. In 

neuerer Zeit wird ihnen das auch während der Ferienzeit gestattet. 

Die Unfolgsamen werden dieser Vergünstigung nicht teilhaft, sondern 

bleiben im Waisenhause und erhalten Strafarbeiten. Wollen die 

Angehörigen einen Knaben zu einem Familienfest oder bei einer 

anderen Veranlassung haben, so muss dazu die Erlaubnis des 

Waisenvaters, und wenn dadurch der Unterricht versäumt wird, auch 

die des Schulvorstehers eingeholt warden. – Angehörige oder 

Bekannte dürfen die Zöglinge des Waisenhauses nur mit 

Genehmigung des Waisenvaters besuchen. In früherer Zeit trugen die 

Waisenknaben eine Art Uniform. Die Jacken und die Überzieher 

hatten stehende Kragen, die Ärmelaufschläge und der Rand der 

blauen Mützen waren mit roter Schnur eingekantet, die grauen 

Überziehröcke mit blanken Knöpfen versehen. Jetzt tragen sie eine 

gleiche graue Kleidung ohne alle Abzeichen. Besonders schöne 

Festtage für die Zöglinge sind das Stiftungsfest, der 10. November, an 

welchem auch die Herbstkonfirmanden aus dem Waisenhause 

entlassen werden, und der Weihnachtsabend mit dem prächtig und 

reich geschmückten Weihnachtsbaum. Mit einer Bibel und reichlich 

mit Kleidung und Wäsche ausgestattet, verlässt der konfirmierte 

Waisenhauszögling sein zweites Vaterhaus, das ihn jahrelang in 

geistiger und körperlicher Beziehung wohl versorgt und für das Leben 

vorbereitet hat. 
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Anhang. 
 

* * * 

 

1. Der Grundbesitz des Waisenhauses. 

 

Der von Witte und Huecke hinterlassene Grundbesitz bestand:  

1) Aus dem Hause am Sägerplatz No. 18 (jetzt Schapkewitz' 

Erben gehörig), das sie an Stelle des kleinen Häuschens, in welchem 

sie in der ersten Zeit ihrer gemeinsamen Thätigkeit gelebt hatten, in 

den 70er Jahren neu erbaut hatten. Im Jahre 1799 wurde der Wert 

desselben auf 1000 Rihlr. Alb. taxiert (13331/3 Rbl. S.). Da sich jedoch 

an die Übernahme desselben die Verpflichtung knüpfte, es der 

Stiefschwester Anton Wittes, Frau Elsabe Biebau, geb. Kolbe, 

lebenslänglich zu überlassen und dann die Töchter derselben bis zu 

ihrem Tode im Waisenhause zu unterhalten, überliess das 

Direktorium im Jahre 1805 das Haus den Biebaus, wogegen diese auf 

den Unterhalt im Stift verzichteten.  

2) Aus dem Hause an der Seestrasse No. 12 (gegenwärtig J. C. 

Schneiders Erben gehörig), in welchem sie später lebten. Da dieses 

Gebäude für die Einrichtung eines Waisenhauses durchaus 

ungeeignet erschien, so wurde es schon im Mai 1798 gegen das 

Bürgermeister Jankewitzsche Haus an der Herrenstrasse No. 21 

(gegenwärtig der Hebräergemeinde gehörig) ausgetauscht. Dieses 

Haus wurde 1799 auf 9000 Rthlr. Alb. (12,000 Rbl. S.) taxiert. Am 10. 

November 1798 wurde das Waisenhaus feierlich eingeweiht, und in 

diesem Gebäude ist das Stift bis 1838, also 40 Jahre, geblieben. Im 

Jahre 1849 12. Mai wurde dieses Haus an die Stadt für 5000 Rbl. S. 

verkauft und in demselben die erste auf zwei Klassen erweiterte 

Stadtelementarschule des Herrn Ansitt untergebracht. 

3) Aus der Koppel Nr. 5 hinter der Brücke bei dem roten Knuge. 

Im Jahre 1838 erstand das Direktorium das an der damaligen 

Sandstrasse (jetzt Waisenhausstrasse Nr. 12) belegene ehemals 

Kaufmann Stobbesche grosse Haus, das im Jahre 1810 vollendet war 
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und dessen Bau über 30,000 Rthl. Alb. (über 40,000 Rbl. S.) gekostet 

hatte, für 8000 Rbl., wozu dann 5000 Rbl. für die nötigen Reparaturen 

und Abänderungen kamen. Es ist das gegenwärtige Waisenhaus.  

Im Jahre 1842 erstand das Direktorium beim öffentlichen Verkauf 

des Kolbeschen Grundstückes ein dem Waisenhause gegenüber 

gelegenes Areal zu beiden Seiten der Leinsaatbrake, von der 

Neustrasse bis zum Kechschen Grundstücke, 1750  Faden gross, für 

276 Rbl. Ein Teil desselben wurde zum Spielplatz für die Zöglinge, der 

andre zum Garten für die Lehrer eingeräumt.  

Im Jahre 1846 wurde dann das neben dem Waisenhause belegene 

sogenannte ,,alte Stobbesche" Haus (Waisenhausstrasse Nr. 14) für 

1066 Rbl. gekauft, in welchem Wohnungen für die Lehrer eingerichtet 

wurden.  

Im Jahre 1850 wurde bei Gelegenheit einer Grenzregulierung mit 

der Stadt, ein Teil der Stiftskoppel von c. 1200  Faden gegen einen 

Teil der Stadtkoppel von c. 2000  Faden ausgetauscht.  

Im Jahre 1861 trat das Direktorium den grössten Teil des dem 

Waisenhause gegenüberliegenden (ehemals Kolbeschen) Grundstücks 

zur Erbauung einer rechigläubigen Kirche unentgeltlich ab, so dass 

das Waisenhaus nur 221  Faden von diesem Stücke zurückbehielt.  

In den Jahren 1870 und 1877 wurde ein Teil der jenseits des Hafens 

belegenen Koppel Nr. 5 an die Libau-Romnyer Bahn verkauft, und 

wegen Erweiterung des Hafens musste das Witte-Hueckesche 

Grabgewölbe, das sich an niedergerissen werden. An der anderen Seite 

des Kirchhofs wurde ein Mausoleum erbaut, in dem die Särge von 

Witte, Huecke und Kaspar Hermann Meyer beigesetzt worden sind.  

Im Jahre 1889 wurde die an der Weidestrasse belegene 9176  

Faden grosse Stiftskoppel an die Libau-Romnyer Eisenbahn-

Gesellschaft verkauft, wofür das Waisenhaus 14,000 Rbl. von der 

genannten Gesellschaft, 5416 Rbl. von der Stadt und 2500 Rbl. vom 

Bӧrsncomite erhielt. Durch Nichtbezahlung von Hypothekenschulden 

kam noch eine Zahl von Häusern und Grundstücken in den Besitz des 

Waisenhauses, das sich ihrer dann gewöhnlich auf dem Wege des 

gerichtlichen Verkaufs entledigte. 
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2. Personen, welche dem Waisenhause Gaben  

dargebracht haben. 

 

Fräulein Eleonore von Kleist schenkte 1836 dem Stift 25 Rbl. 

Diese Summe wurde zum Andenken an die Spenderin zur 

Anfertigung eines grossen silbernen Pokals verwandt, der bei 

feierlichen Gelegenheiten auf einem hohen Untersatz die Tafel ziert 

und, mit süssem Wein gefüllt, unter den Zöglingen die Runde macht.  

   Adolf Preiss, Kaufmann in St. Petersburg, der Sohn des Propst 

Preiss, übergiebt 1841 dem Direktorium zur Erinnerung an die fast           

35 jährige Wirksamkeit seines Vaters als Mitdirektor eine Sammlung 

alter, wertvoller meist römischer Münzen mit dem Wunsche, dass 

dieselbe den Grund zu einem Münzkabinett bilden und durch andere 

Schenkungen erweitert werden möge, damit sie unter der Obhut des 

Direktoriums mit der Zeit zu einer interessanten Sammlung für die 

Stadt Libau heranwachse.  

Preiss vervollständigt die Sammlung durch neue Sendungen. Im 

Jahre 1847 wird namentlich eines wertvollen Zuwachses an russischen 

Denkmünzen durch Preiss erwähnt. 

Derselbe schenkt 1866 der Anstalt 2 schöne grosse Globen 

englischer Arbeit. In dem Dankschreiben des Direktoriums bei dieser 

Veranlassung (Missiv 1866) heisst es: “Solche Darbringungen haben 

ausser ihrem materiellen Wert noch den höhern, dass sie als beredte 

Zeugnisse einer treuen, durch Zeit und Entfernung nicht 

abgeschwächten Anhänglichkeit an die Vaterstadt für andere weniger 

erfreuliche Erfahrungen einen lohnenden Ersatz gewähren und auf die 

heranwachsenden Geschlechter zur Nacheiferung in der Liebe zur 

Heimat anregend wirken.“ 

Martin Klinkofström, ehemaliger Stiftszögling, Kaufmann in St. 

Francisko, bringt 6 Rbl. dar als jährlichen Beitrag zur Bildung eines 

Pensionsfonds für die Lehrer. Seine ldee scheint aber keinen Anklang 

gefunden zu haben. In seinem Testament (1885) vermacht er aus 

seinem Nachlass dem Stift 50 Dollars jährlich. Die jährliche Zahlung 
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wird auf Vorschlag des Direktoriums gegen eine einmalige Zahlung 

von 500 Rbl. abgelöst.  

Elisabeth Susanne Sucker in Mitau vermacht in ihrem Testament 

1871 dem Waisenhause 50 Rbl. 

 

Vorbereitung für den Nachdruck: Agnese Frickausa 
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